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Krajevne skupnosti 
enakopravni žinitel

nai postaneio
v komuni

Letošnje stalne konference mest 
v Nišu sta se udeležila tudi pred
sednik in tajnik ObLO Hrastnik, 
tovariša Stane Brečko in Tone 
Klemen. Slednji je sodeloval v 
razpravi s prispevkom o krajev
nih skupnostih. Zaradi pomemb
nosti misli, ki jih vsebuje ta na 
razvoju hrastniške komune zasno
van prispevek, objavljamo nekaj 
povzetkov iz zadevne razprave.

»V sedanjih predpisih je kra
jevni odbor od leta 1955 po našem 
mnenju reguliran kot organ ali 
podaljšek ljudskega odbora, med
tem ko organizacija, to je krajev
na skupnost, ki naj bi bila nosi
lec pravic in dolžnosti, sploh ni 
regulirana.«

— Torej smo na pol poti. Kaj 
storiti?

»Da bi se utrdil položaj krajev
nih skupnosti in zagotovila potreb
na materialna osnova, ni tolikega 
pomena, ali so dotacije iz občin
skega proračuna za nekaj tisoč din 
večje ali manjše, bolj važno je 
ustvarjanje ustreznih odnosov, v 
katerih se bo krajevna skupnost 
samostojno in polno uveljavila kot 
teritorialna samoupravna organi
zacija za izvrševanje uslug.«

— Kako lahko zagotovimo samo
stojnost krajevnih skupnosti?

•Menimo, da bi finančno samo" 
stojnost krajevne skupnosti lahko 
zagotovili posebni krajevni skladi, 
kateri bi se obvezno ustanovili 
predvsem v močnejših in razvitej
ših skupnostih. Krajevni skladi

bi jih samoupravni organi krajev
nih skupnosti.«

— Od kod dotok sredstev?
»Krajevne skupnosti naj bi bile 

udeležene na skupnih dohodkih in 
posebnih dohodkih občine ter na 
eventualnem prispevku za korišče
nje mestnih zemljišč. Tako ustvar
jeni dohodki naj bi se poleg po
sebnih finančnih sredstev prebi
valstva stekali direktno v sklade, 
iz katerih bi se skladno s pro
gramom dejavnosti koristili.

— Kakšne prednosti so v tej ob
liki krajevnih skupnosti?

»Z ustanovitvijo krajevnih skla
dov bi odpravili administrativne 
posege v delovanje skupnosti, v 
funkcionalnem pogledu bi se pa 
bolj sprostila pripravljenost pre
bivalstva za reševanje komunal
nih, socialnih in drugih vprašanj. 
Krajevne skupnosti bi na ta način 
postale enakopraven činitclj v 
komuni z rešitvijo statusnih in 
drugih organizacijskih vprašanj, 
po vzorcu stanovanjskih skupno
sti, bi pa odpravili razloge, da se 
stanovanjske skupnosti na eni in 
krajevni odbori na drugi strani 
obravnavajo kot različni pojmi. To 
tudi iz tega razloga, ker je praksa 
pokazala, da ime »stanovanlska 
skupnost« ni delalo najboljšo 
uslugo novi vsebini, katero je dal 
stanovanjski skupnosti zakon iz 
1.1959. Ni naključje, da smo se v 
praksi še leto dni po uveljavitvi 
predpisov, ki so odpravili »stano
vanjsko skupnost« kot višjo-obli
ko upravljanja stanov, hiš, borili

stari vsebini, to je, da tudi vna
prej ostanejo nekaki »pokrovite
lji« hišnih svetov. Z določitvijo 
skupnega imenovalca, ki naj zdru
ži doslej dvojne oblike, pa vendar 
eno vsebino, ter z rešitvijo vpra
šanj, ki smo jih nakazali, bi po 
našem mnenju mnogo prispevali 
k nadaljnji rasti tovrstnih orga
nov družbenega upravljanja v 
komunah.«

— Praksa je že daleč pred pred
pisi?

»Ker spada neposredna odvis
nost krajevnih odborov od občin
skega odbora in njegovih organov, 
ki so določali enotno obliko v 
komuni, v preteklost, in ker je 
kljub samostojni vlogi krajevne 
skupnosti potrebna enotna poli
tika, smo v občini Hrastnik spre
menili priprave za sestavo petlet
nega in letnega družbenega plana. 
Ce je do vključno 1959 veljalo 
pravilo, da smo plane pripravili 
v pisarnah občinskega ljudskega 
odbora in jih potem dali v raz
pravo volivcem, smo v letu 1960 
uveljavili načelo, da vsaka stano
vanjska in krajevna skupnost v 
neposredni povezavi z volivci pri
pravi svoj petletni oziroma letni

delovni program. Omeniti mora
mo, da smo spričo te uvedene 
novosti računali z določenimi 
»spodrsljaji«, smo pa proti priča
kovanju ugotovili velik interes 
krajevnih odborov in svetov sta
novanjskih skupnosti za pripravo 
programov.«

Zadnje vesli
Včeraj izpolnjen letni plan
Včeraj je delovni l--'ektiv 

Lesno industrijskega pod j. ja iz 
Zagorja slavil pomsmbno delov
no zmago. Dosegel je namreč 
235 milijonov din realizacije, ko-

' jinski konferenci SKOJ, ki je bila 
leta 1937.

Zbora se bodo udeležili vsi za« 
savski mladinski aktivi, prvobor
ci In partizanski borci ter ostali 
prebivalci Zasavja. V kulturnem 
delu programa bo sodeloval tudi

Ukor jo je določal načrt za letoš- recitacijski zbor gimnazije. Prvo
borci bodo zbrani mladini govorilinje leto.

V Lesno industrijskem podjet
ju v Zagorju upajo, da bodo do 
konca letošnjega leta ustvarili še 
nadaljnjih 35 milijonov din rea
lizacije in tako za okrog 14 % 
presegli letati finančni načrt.

. (ma)
•

Skrajšanje delovnega časa
v trboveljski Elektrarni
Delovni kolektiv trboveljske 

Elektrarne je v zadnjem času 
razpravljal tudi o skrajšanju de
lovnega časa. Po predlogu bi bili 
delavci prosti ob sobotah in nede
ljah. Skupni tedenski delovni čas 
bi bil 45 ur. Zagotovljena je i6ta 
proizvodnja toka, prav tako pa 
tudi dosedanji osebni prejemki. 
Torej spet korak naprej, kajti to 
skrajšanje delovnega časa name
ravajo uvesti že s 1. decembrom 
1961.

Zborovanje mladine Zasavja
V nedeljo, 19. novembra, bo že 

tretji tradicionalni zbor zasavske 
mladine pri smučarski koči na 
Dobovcu. Zbor je posvečen pokra-

ozirema bodo vzbujali spomine na 
partizanska leta ter na čase, ko 
je kljukasti križ teptal našo do
movino.

Jutri seja predsednikov in 
tajnikov krajevnih organiza
cij SZDL v Trbovljah
Jutri bo seja predsednikov in 

tajnikov krajevnih organizacij 
SZDL v Trbovljah. Razpravljali 
bodo o konferencah krajevnih 
organizacij SZDL in o njihovem 
delovanju. Govorili bodo tudi o 
volitvah delegatov za okrajno 
konferenco SZDL. V občini Tr
bovlje bo izvoljenih 17 delegatov 
za okrajno konferenco SZDL.

Razširjena seja zbora proiz
vajalcev ObLO v Zagorju
Jutri bo v mali dvorani Delav

skega doma v Zagorju razširjena 
seja zbora proizvajalcev občin
skega ljudskega odbora Zagorje, 
na kateri bodo razpravljali in 
sklepali o higiensko tehnični za
ščiti in varnosti pri delu.

jma)

PRED PRAZNIKOM V TOVARNI ELEKTROPORCELANA NA IZLAKAH

Novi tovarniški prostori
V nedeljo 26. novembra bo sla

vil delovni kolektiv Tovarne elek- 
troporcelana na Izlakah nad Za
gorjem pomembno delovno zma
go. Tega dne bodo izročili svoje
mu namenu nove tovarniške pro
store. dani kolektiva so v zad
njem času s prostovoljnim delom 
pomagali pri skončavanju dri ▼ 
novih tovarniških prostorih.

Lani 7. junija so vzidali temelj
ni kamen za novo tovarno. Is te
ga je zdaj zrasla tovarna kot na
grada za vse prestane težave. 
Lahko celo zapišemo ,da je zrasla 
iz prvih 26 kosov Bergmanovih 
pipic. Zdaj so novi tovarniški ob

jekti skoraj zgotovljeni. Kolektiv 
ne bo več skrbelo, da jdh bo uni
čila zima, da jih bo zalila voda 
odroma da so bo vžgala streha 
nad njihovimi glavami.

Omenimo naj tudi, da je delov
ni kolektiv Tovarne eiektroporee- 
lana (prej Tovarna keramičnih iz
delkov) Iz Izlak dosegala iz leta 
v leto večje uspehe. Medtem ko je 
bilo leta 1954 zaposlenih 18 ljudi, 
so jih zdaj zaposlevall že 254 (ali 
tudi že 27% več kakor lani). Le
ta 1954 so dosegli v podjetju ne
kaj nad 6,5 milijona dinarjev ce
lotnega dohodka, letos ga pa bo
do predvideno ustvarili že 360 mi

lijonov din (v prvih 9 mdSBeBi tel 
tos nekaj nad 270 ndHjomov din). 
Računajo, da bodo v novih to
varniških prostorih dosegli še 
večje in pomembnejše uspehe.

26. novembra letos bo za delov
ni kolektiv Tovarne elektroporce* 
lana na Izlakah pomemben praz
nik, na katerega so čakati vse
skozi od ustanovitve podjetja. 
Prizadevanja niso brla zaman. No
vi tovarniški prostori so Miho 
upravičeno kolektivu v ponos, 
hkrati pa dokaz, kaj zmoreta pri
zadevnost in trdna volja proizva
jalcev v novi socialistični Jugo
slaviji. (ma)

naj bi imeli status samostojnih zoper tendence, da določene sta- 
družbenih skladov, upravljali pa| novanjske skupnosti ostanejo pri

Za cim širše izobraževanje 
delovnih Dudi
Občinski sindikalni svet v Tr

bovljah je imel prejšnji fteden 
širši sestanek s predsedniki in 
tajniki sindikalnih podružnic. Na 
njem so obravnavali program izo
braževanja, ki ga je pripravila 
komisija pri sindikalnem svetu.

Do maja 1962 bo rešeno
vprašanje prašenja
Mnogo je bilo že razprav o pre

komernem prašenju v Zasavski 
dolini. Obrnili smo se glede tega 
vprašanja na upravo Elektrarne 
Trbovlje, kjer smo zvedeli, da je 
že potrjen projekt za postavitev 
novega kotla. Seveda bo izvedba 
te investicije trajala do leta 1965. 
Da se pa prepreči nadaljnje pra
ženje v dolini Save, je že storjen 
Prvi korak. Kupljeni bodo elek
trični filterji, tako da bo to vpra
šanje rešeno do maja 1962. Prvi 
koraki so torej storjeni in poka- 
*ujejo dobro voljo in prizadevanje 
celotnega kolektiva Elektrarne za 
Ureditev tega perečega vprašanja.

OBVESTILO BRALCEM!
Naslednja, dvojna številka Za- 

•avakega tegnlka bo izšla v po
večanem obsegu na 16, straneh v 
soboto, 25. novembra. - Uredništvo

Program izobraževanja Je prila
gojen načrtu delavske univerze 
v Trbovljah, ki bo nudila pomoč 
pri izobraževanju delovnih kolek
tivov na vseh področjih izobraže
vanja kakor tudi pri sestavi pro
gramov izobraževanja v okviru 
posameznih sindikalnih podruž
nic, ali pa za več podružnic sku
paj.

Razen sprejetja programa izo
braževanja so na tem sestanku 
razpravljali tudi o izdelavi pra
vilnikov o osebnih dohodkih in 
razdeljevanju čistega dohodka v 
gospodarskih organizacijah. Sin
dikalne podružnice so dolžne, da 
se ti pravilniki pravočasno z go
tovi jo, kot je bil to sklep občin
skega zbora proizvajalcev in ob
činskega odbora na zadnji seji. 
Izdelava teh pravilnikov namreč 
poteka vse prepočasi in obstaja 
bojazen ,da ti pravilniki ne bodo 
pravočasno zgotovljeni.

Sprejemna pisarna na ObLO
Občinski ljudski odbor Litija je 

uredil pisarno za sprejem strank. 
Ta posluje od 1. novembra na
prej. Državljani dobijo v pisarni 
vse potrebne informacije, prav 
tako pa lahko tam cesta vi jo proš
nje.

NA ROB IZREDNEGA ZASEDANJA DELAVSKEGA SVETA LESNE INDUSTRIJE LITIJA OB OBJAVI SESTAVKA 
»V IMENU .DEMOKRACIJE’« V ZADNJI ŠTEVILKI NAŠEGA TEDNIKA

BREZ KOMENTARJA!
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BRALCI NAŠEGA TEDNIKA, POSEBEJ ŠE TISTI IZ LITIJE 
SE GOTOVO ŠE DOBRO SPOMINJAJO SESTAVKA, OBJAVLJE
NEGA v 46. ŠTEVILKI NAŠEGA TEDNIKA NA NASLOVNI 
STRANI Z NADNASLOVOM »UVELJAVLJANJE OSEBNIH TE
ŽENJ« IN Z GLAVNIM NASLOVOM »V IMENU DEMOKRA
CIJE«. V NJEM SEM ZAPISAL NEKAJ MISLI IN RAZPRAV 
NA ZADNJEM RAZŠIRJENEM ZASEDANJU ObO SZDL in ObSS 
V LITIJI.

V$E KAŽE, DA JE TA SESTAVEK MOČNO RAZGIBAL 
LITIJANE. TAKO TUDI TOVARIŠE IZ LESNE INDUSTRIJE 
LITIJA, KI SO SMATRALI, DA VELJAJO PODATKI IN NA
VEDBE ZA NJIHOVO PODJETJE (ČEPRAV V SESTAVKU NITI 
ENKRAT NI BILA OMENJENA LESNA INDUSTRIJA LITIJA) 
IN JE ZATO DIREKTOR PODJETJA SKLICAL V SOBOTO 
OPOLDNE IZREDNO ZASEDANJE DELAVSKEGA SVETA, KI 
SO SE GA UDELEŽILI TUDI ČLANI ODBORA SINDIKALNE 
PODRUŽNICE, VODSTVA OSNOVNE ORGANIZACIJE ZVEZE 
KOMUNISTOV TER ČLANI KOLEGIJA.

DNEVNI RED TEGA IZREDNEGA ZASEDANJA DELAV
SKEGA SVETA V LESNI INDUSTRIJI LITIJA JE VSEBOVAL 
SAMO ENO TOČKO DNEVNEGA REDA:

RAZPRAVO O DELITVI OSEBNIH DOHODKOV V PODJETJU.
Uvodoma Je predsednik delav

skega sveta naglartil, da je izšel 
članek ,na katere,:a Je troha od
govoriti oziroma reagirati, potem 
pa dal besedo člarvu kolegija pod
jetja. Ta je obširno govoril o 
prejšnjih pravilniki:h o delitvi 

osotanih dohodkov, o razvoju pod
jetja in doseženih uspehih v pr
vih devetih mesecih letos (preob
širno bi bilo, če bi hoteli nava
jati vsa ta Izvajanja). Vsa nadalj
nja razprava pa je imela namen 
dokazati, da so vae navedbe ne
resnične, da se o navedbah sploh 
ni razpravljalo na razširjenem 
plenumu ObO SZDL in ObSS in 
da sem jih pisal po želji in po

podatkih, ki naj bi jih dobil od 
predsednika občinskega odbora 
SZDL v Litiji, tovariša Satneta 
Volka. Pcsajneamd tovariši so po
udarjali, da se je podjetje vse
skozi borilo s težavami in pri tem 
opozarjali tudi na nerazumevanje 
pri dodeljevanju kreditov, saj so 
zatrjevali, da so prosili za kredite, 
da pa jih niso dobili in da so z 
lastnii sredstvi ustvarili to, kar 
danes imajo. Nekdo je celo po
udaril, da »če organi ne morejo 
podjetju pomagati, Jim tudi ni 
treba metati polen pod noge« Ud., 
da pri tem ne omenjam še ne
katerih drugih mogočih in nemo
gočih neresničnih obtožb na ra
čun najodgovornejših tovarišema 
občinskem ljudskem odboru, ob
činskem komiteju in 
odboru SZDL v Litiji.

ZA UVOD: Ali so moraU čla
ni kolektiva na zagovor na 
upravo podjetja, ali ne?
Udeleženci izrednega zasedanja 

delavskega sveta v Lesni indu
striji Litija so zatrjevali, da so 
sklepali, da je v omenjenem se
stavku mišljeno to podjetje prav 
zaradi stavka, ki dobesedno na
vaja:

— Sicer je imel kolektiv mož
nost spoznati pravilnika in o njih 
razpravljati, vendar je pa moral 
vsakdo, ki se s pravilnikom ni 
rixim(jal, na zagovor na upravo 
podjetja. In pravilnika sta bila 
sprejeta.

Prisotni so zatrjevati, da temu 
iti bil slučaj. Opisalf so le primer 
skladiščnika iz obrata Šmartno, 
Kralja, ki naj H šel na zagovor 
k direktorju za radi nekaterih dru
gih stvari. Sam Kralj pa Je v raz
pravi cmerali, da Je imel obču
tek, ko je šd na zagovor, da je 
posredi njegova intervencija, da 
mu naj povečajo osebne dohod
ke.

Razmerje med najvišjinti in 
aajnižjinti osebnimi dohodki v 
mesecu septembru ni 1:10 am
pak 1:10,25!
Vtem, ko so na izrednem zase

danju delavskega sveta zatrjeva
li, da navedeno razmerje 1:10 med 
najvišjimi šn najnlžjknl izplača
nimi osebnimi dohodki v mesecu 
septembru ne drži, pa Je iz po
datkov, Id so bili prečitaiti na 
seji — in za katero je poročevalec 
poudaril, da so točni — razvidno, 
da Je znašalo to razmerje celo ne
kaj veš, odroma točneje 1:10,25. 

Ob tem naj navedemo še pov-

k m
ir f»h,

ris la na vrsto raz- 
se je nstavilo! Za-

Takote dela pri rekonstrukciji separacije Rudnika rjavega premoga Zagorje

Tudi letos je občinska zveza 
Društev prijateljev mladine iz 
Zagorja ob Savi pripravila leto
vanja za najmlajše Zagorjane, 
tako v Kopru in v Bohinju.

2e ustaljena navada je, da or
ganizatorji letovanja skličejo ne
kaj časa pred začetkom letovanja 
sestanek s starši, da se pogovorijo 
o nekaterih podrobnostih v zvezi 
z letovan/em.

Tako je bilo tudi letos. Prišli 
so starši. Precej jih je bilo. Raz
prava se je tudi kar razživela.

Ko je pa 
rava o cenai

ji.
Sicer velja pribiti, da je bilo 

tudi v začetku razprave o cenah 
, , vse v redu. Ko se je pa oglasil

?■ p/l moški, uslužbenec v nekem za- 
Hl gorskem podjetju, ki je priglasil 

za letovanje otroka, je vse utih
nilo.

•Če vi vodite otroke na letova
nje in če tako propagirate to 
letovanje, petem kar sami plačaj-

prečne izplačane osebne dohodke 
v mesecu septembru (ko so bala 
obračunana nekatera izredna de
la):

— 5 vodilnih uslužbencev je pre
jeto v povprečju po 151.636 din,

— višji strokovni uslužbenci 
98.893 dan,

— visokokvalificirani delavci 
76.950 ddn,

— srednji strokovni uslužbenci 
65.083 din,

— Kvalificirani delavci 43.225 
din,

— nižji strokovni uslužbenci 
28.289 ddn,

— polkvalificirani delavci 25.508 
din,

— nekvalificirani delavci 20.132 
din,

— čuvaji 14.791 din.
Razmerje med najvišjimi in naj

nižjim izplačanim dohodkom v 
mesecu septembru pa znaša še 
dejanska več kot 1:10,25!

Na izrednem zasedanju pa je 
poročevalec navedel tudi povpreč
ne osebne dohodke za prvih 9 me
secev (v katerem so po njegovem 
ni stroški, kilometrina, potni stro- 
zatrdilu všteti tudi reprezemtanč- 
ški, terenski dodatki in drugo). 
Po tem znašajo povprečno oseb
ni dohodki vodilnih uslužbencev 
69.759 din, višji strokovni usluž
benci 48.379 din, visoko kvalifi
cirani delavci 37.975 din, srednje 
strokovni uslužbenci 35.517 din, 
•kvalificirani delavci 24.457 din, 
polkvalificirani delavci 18.246 din, 
nižji strokovni uslužbenci 16.225 
din, nekvalificirani delavca v pro
izvodnji 16.773 din in netovaiifi- 

(Nadaljevanje na 2. strani)

pred leti izgubila mamo in ženo), 
koliko je pripravljen plačati za 
letovanje otrok, je brez obotav
ljanja rekel:

boste rekli, da> Ja, koilkor 
moram plačati, čeprav nimam 
denarja na pretekla

Čudno se zdi, da je mogoče, 
da danes nekateri še vedno trmo
glavo mislijo, da naj da družba 
ob vsaki priliki sredstva, sami pa 
niso pripravljeni — kot kaže iz 
prvega primera — prispevati za

• I,Kar vi plačaite..
te vse stroške letovanja za moje- lastnega otroka nič, čeprav bi mu 

-»—«• - ’ po Vsej verjetnosti letovanje še
kako koristilo.

ga otroka, jaz jih ne bom/« 
Nekateri drugi starši so mu pri- 

pritrdili. Seveda je organizatorje 
letovanja taka razprava presene
tila.

Ko so pa na sestanku vprašali 
očita treh otrok, upokojenca (mi
mogrede povedano: ta družina je

Zato se nam nehote vsiljuje 
vprašanje: doklej naj bo družba 
(po mišljenju nekaterih) tisti vir 
sredstev, da bo lahko ustregla 
vsem in ob vsaki priliki?

(ma)

nimiii!



ti KRAJEVNE ORGANIZACIJE SZDL ŽEBMIK MOČILNO ;

».Sestankov ni, ker 
delamo1*

Ljudje in dogodki

da so »e zedinili za prostovoljno 
delo ali prispevek namesti dela 
za gradnjo ceste. Ta sklep so ho
teli uzakoniti pri občinskem ljud
skem odboru, s Bodo dela prej 
izvršili, preden bo LO o tem skle
pal. 8 tem, da ne bi bilo potr
jene obveznosti, so nekateri 
mladeniči pridobili, kajti nič jih 
ne obvezuje pri delu. Sicer pa 
pravijo prebivalci za te posamez
nike ,da so zadovoljni, da jih ni, 
in da je tako boljše, ker ne so
delujejo samo takšni, katere je 
mogoče najlepše označiti z nepri
dipravi, ker pač doslej niso po
kazali nobenega smisla za kra
jevno skupnost in za soobčane.

Vsa dela, ki so jih prostovoljno 
opravili, so vredna 450.0C0 din to 
pa je že lepa vsota za tak kraj. 
Cesta bo končana do 29. novem
bra in bo ta dogodek prispeval k 
slovesnosti praznovanja 29. no
vembra. Pritožujejo pa se nad 
pozabljivostjo zavoda za komu
nalne zadeve, kateremu očitajo, 
da še vedno nd dal sredstev iz 
sklada za ceste, ki se menda zbi
rajo tamkaj in katerih del pri
pada tem krajem. Dolžni so men
da še od lani polovico in seveda 
za letos. or

Vodstvo krajevne organizacij«
SZDL v Zebniku-Močilnem ni 
imelo formalnega sestanka že 
štiri mesece. Razlaga je prav pre
prosta. Ker imajo čez glavo dela 
pri gradnji ceste do svojega kra
ja, ne utegnejo Imeti še posrbne 
seje. Razen tega pa je v kraju 
pomanjkanje prostorov. Ce se 
hočejo organizacije pogovarjati o 
svojem delu, morajo to storiti v 
sobah zasebnikov. V spalnicah pa 
ni mogoče dolgo v noč razprav
ljati. Rekli so, da bodo zgradili 
zgradbo s prostorom za seje in 
pisarno ,ker vidijo, da je to ne
ogibno potrebno. Toda te naloge 
se bodo lotili pozneje, ko bodo 
zgradili cesto. Cesta se jim zdi 
najvažnejša zategadelj, ker je te 
osnova za zimsko delo organiza
cij, ki se bo odrazilo v raznih 
predavanjih. Pravijo namreč, da 
so jih izkušnje poučile, da preda
vatelji neradi pridejo (se pripe
ljejo), če cesta ni primerno voz
na.

Mimogrede vam tudi povedo,

Jamski kvadri
se uveljavljajo
Poročali smo že, da so v tovarni 

zidakov Termoelektrarne Trbovlje 
pričeli s proizvodnjo jamskih 
kvadrov, ki so se odlično obnesli 
v zagorskem rudniku. Rudnik Za
gorje bo za prihodnje leto potre
boval 400.000 teh kvadrov. Tudi 
izdelava zidakov se v tovarni po
večuje, dasi jih v Trbovljah malo 
uporabljajo. Zelo veliko zanima
nje za zidake te tovarne pa vlada 
zlasti v Kopru in Pulju. Tako žele 
interesenti iz Kopra za prihodnje 
leto celotno proizvodnjo zidne 
opeke iz elektrofiltnskega pepela.

Vse kaže, da bodo morali v tej 
tovarni uvesti tritretjinsko obra
tovanje.

SE ENKRAT: Poroštvena 
izjava za STT
V zadnji številki smo zapisali j konec januarja, zato bodo konfe- 

po podatldh, ki so bili objavljeni jrenoe krajevnih organizacij Soci- 
za sejo ObLO Trbovlje, da so v balistične zveze v decembru, in si- 
Strojni tovarni Trbovlje povečali ! cer nekako v drugi polovici me- 
v prvih devetih mesecih letos j seča.
bruto osebne dohodke za 88 %• I Delovni namen konferenc kra- 
Po podatkih, ki nam jih je pesre- jevnih organizacij Socialistične 
dovala Strojna tovarna Trbovlje, j zveze je v tem, da bodo razprav- 
eo se pa v tem času dejansko po- ! ljale o vseh aktualnih vprašanjih 
večali osebni dohodki le za 10,86 ;komune in tudi krajevnih proble- 
odstotka (seveda v primerjavi s.tpih. Oi^-jjpeki^onmu te organi-,

trenutno še razpravljajo o
cev 'lani). -'tTredr^rvo.

svetu glasovi, da se Nemci de- ostalo v bistvo nespremenjeno, suverenost. Razen tega predla-
lajo »za bolj svete od papeža« zmanjšala pa se je vsekakor gajo, da bi mirovno pogodbo
in da M bilo berlinsko vpraša- dramatičnost. O tem, da so v podpisali pozneje, ko bi skrbno
nje' mnogo laže rešiti, če ne bi Moskvi pripravili nove predlo- pripravili vse potrebno. Vztra-

tedne manj dramatični hilo Nemcev. Ruski voditelji so ge za ureditev berlinske krize in jajo pa še naprej, da Je treba
kot so sprva pričako- Po vsemi* sodeč začeli upošte- nemškega problema ni več no- berlinsko vprašanje urediti čim-

vati to dejstvo in Moskva, ki benega dvoma. Vprašanje je sa- prej. S temi spremembami so se
Ima edina diplomatske stike z mo, v kakšni meri so sovjetski sovjetska stališča precej pribli-

krizi prerokujejoBerlinski 
zadnje 
razplet,
vali. fopuščanje »dramatično
sti« pa ne prihaja skozi »vo
jaške in politično zazidana obema nemškima državama, lah- predlogi vsklajeni s težnjami, žala zahodnim izhodiščem in Jo 
brandenburška vrata«, kjer se ho v tem 
še vedno v 
njavajo na

gosjem redu izme- premik z 
obeh straneh do

§ zob oborožene mejne straže, pač

smislu kaj stori za da bodo za obe strani sprejem- z njimi nakazana možnost sko- 
mrtve točke. Vedno ljlva osnova. V glavnih mestih rajšnjega napredka v Berlinskem 

bolj cesta postajajo ugibanja, da zahodnih držav so bili rahlo pri- vprašanju.
bi Hruščev odpotoval tudi na zadeti, ker sl je zasluge za no- Rusi so po obrazložitvi svojih

njave, kjer so si v zadnjem ča
su na tekočem traku predajali 
kljuke diplomati dveh nemških 
držav, da bi daleč od berlinske

naletel na manj gluha ušesa.
pa iz zidovja kremeljske trd- Reno, če bi ▼ kanclerjevi palači vi načrt pripisala izključno Mo- predlogov zvrnili usodo berlin-

skva, čeprav je bilo baje na dla- skega razvoja za nekaj časa s g
svojih ramen. Na Zahodu imajo g 
čas za premislek In podrobno g 
proučitev svojih stališč. Med- j| 
tem ko se je Hruščev v azijskih §§ 
republikah zaposlil z notranje- g

Uradno sicer ni še nikakršnih Moskovski skrivnostni razgo- ni, da so takšen načrt omego- političnimi vprašanji, delajo v s

»vroče kaše« zvedeli za 
v svetovni diplomaciji

premike
velesil.

Berlinski vrtiljak
sporočil in tolmačenj nove ru- vori nimajo še pečata uradne di- čile zahodne države. Vsa ta ugi- zahodnih glavnih mestih »diplo- g

plomatske pošte. Vsak vrabec banja so za sedaj še preveč ™atski elektronski možgani« s _
spra- pa v prestolnicah velesil že čiv- preuranjena In za ureditev ber- polno paro. Ne gre prezreti, da g

ka o tem, kaj so se v kremelj- tinske krize tudi skrajno nebi- so kremeljski predlogi zagoto- s
nega reda. Razgovori v Moskvi skih salonih pogovarjati. Zadr- stvena. vili Zahodnemu Berlinu proste S
so potekali po dveh tirih. Naj- Žani glasniki uradnih stališč po- V čem js novost novega sov- prometne zveze z Zahodno Nem- =
prej je Hruščev sprejel zahod- sameznih vlad so sicer še silno jetskega načrta? V podrobnostih čijo in da bi se Vzhodna Nem- g
nonemškega veleposlanika Krd- previdni glede ocene »sovjet- mnogo stvari sicer ni še razči- čija morala zavezati, da se bo g

ske tihe diplomacije«. Toda ščenlh, toda premik je nastal v določil o prostem prihodu v Za- s
številni drugi znaki kažejo, da tem, da Sovjetska zveza več ne
so postali v Bonnu in Berlinu vztraja na priznanju Vzhodne

ske ofenzive in predlogov, kj so 
Jih Rusi pripravili, da bi 
viti berlinsko vprašanje z dnev-

la, Gromiko pa je brez čakanja 
na zeleno luč imel razgovore z 
vzhodnonemškim zunanjim mi
nistrom Bolzom. Nr jbrž sta oba pozorni bolj kakor kdajkoli. Ce- Nemčije de lure in de faeto od 
načela ista vprašanja, ki sta jih lo z&hodnonemški vladni pred- zahodnih držav, pač pa se za- 
pač vsak po svoje utemeljevala, stavnik za tisk je izjavil, da je dovoljuje z obvezo, da bodo za- 
Ze dalj časa namreč krožijo po vsebinsko stališče do Berlina hodne države spoštovale njeno

hodni Berlin točno držala. Ce 
iz moskovske politične kinoteke 
ne bo praktičnih posnetkov, je 
to kljub temu dokaz, da se ne
kaj v svetu premika. — Zdrav
ko Tomažej
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OB PRIPRAVAH NA KONFERENCE KRAJEVNIH ORGANIZACIJ SOCIALISTIČNE ZVEZE

Utrditi krajevne organizacije 
in uveljaviti sekcije
V teh dneh so se pričele pri- i vendar Je očitno ,da bodo imele 

prave na konference krajevnih ] konference pomen v utrjevanju 
organizacij Socialistične zveze v 'krajevnih organizacij in predvsem 
Zasavju. Letošnje konference kra- [vodstev teh organizacij, ki doslej 
jevnih organizacij ne bodo voiiv- niso povsem kes vsem nalogam,
ne, temveč delovne. To zatega
delj, ker je mandatna doba larvi 
izvoljenih odborov organizacij 
dvoletna. Na konferencah bodo iz
volili delegate za okrajno konfe
renco Socialistične zveze Jri bo

razpravljajo < 
podrobftpstih programa konferenc

ki so jih dolžne reševati. Znani 
so primeri neaktivnosti posamez
nih članov vodstev krajevnih or
ganizacij, in te bo potrebno za
menjati s člani SZDL, ki kažejo 
več pripravljenosti do dela v So
cialistični zvezi. •

Ker ponekod delo krajevnih or
ganizacij ne Zadovoljuje, je ra
zumljivo ,da je podobno stanje 
tudi v podružnicah in da sekcije 
zaradi tega še niso povsem zaži
vele. Preko slednjih pa bi naj 
organizacija v celoti najbolj za
živela, kajti sekcije so tiste, ki 
naj bi dale osnovo za popolnejše 
informiranje občanov o vseh vpra
šanjih, ki so v naši družbeni ure
ditvi zanimiva. Zlasti je medeob-

'fc lavski svet Strojne tovarne Trbov-

MA ROB IZREDNEGA ZASEDANJA DELAVS KEGA SVETA LESNE INDUSTRIJE LITIJm
OB OBJAVI SESTAVKA »V IMENU »DEMO KRAČI JE'« V ZADNJI ŠTEVILKI NAŠEGA 
TEDNIKA

BREZ KOMENTARJA!
| ne dohodke, ni zdelo potrebno, da 

ču- | začnejo z akcijo *a popravo pra
vilnika in odpravo nesorazmerij.

Zdaj zatrjujejo, da bosta nova 
pravilnika o delitvi čistega do
hodka im o delitvi osebnih do
hodkov (ki so ju — kakor zatr
jujejo — skrbno proučili) odpravi-} 
la ta nesorazmerja, ki so dejan
sko bila. Tako je bilo poročano, 
da znaša na osnovi novih dolo
čil razmerje med naj višjim in 
najnižjim osebnim dohodkom 1:3,8 
oziroma 3,9 (če tu ni spet mišljena 
primerjava povprečnega osebne
ga dohodka vodilnih uslužbencev

(Nadaljevanje s 1. strani) 
cirani delavci — vratarji in 
vaji 13.762 din. Pri teon je pa še J 
zatrjeval, da ne gre primerjati j 
osebnimi dohodki kvalificiranih 
bencev s tistimi, ki prejmejo naj
nižje osebne dohodke, pač pa z 
osebnimi dohdkj kvalificiranih 
delavcev!

Ti osebni dohodki so biti izpla
čani po pravilniku o delitvi oseb
nih dohodkov, ki je bil v veljavi 
do 31. oktobra letos (s 1. novem
brom velja nov pravilnik o delit
vi osebnih dohodkov, ki ima za 
mesec november in december 
poizkusni značaj). s povprečnim osebnim dohodkom

Zakaj ni bil potrjen stari ] kvalificiranega delavca. Leten bo
pravilnik o delitvi osebnih do
hodkov?
Več tovarišev je v razpravi po

udarilo, da so tako vodstvo sin
dikalne podružnice kot tudi po
samezniki ugotavljati nesorazmer
ja v izplačanih osebnih dohodkih 
tn poudarjali, da naj se ta pra
vilnik spremeni, zlasti so lahko 
ugotavrati, da so Imeti zaposle
ni v splošni ekonomski enoti pre
cej vi'je osebne dohodke od osta
lih zaposlenih. Kljub številnim 
pripombam pa ni bilo nikogar, 
ki bi se bil spomnil, da je treba 
to nesorazmerje tudi odpraviti. 
Eden od tovarišev iz uprav« Je v 
razpravi celo naglasil, da so si
cer vedeli za ta nesorazmerja, da 
pa so čakati, da bo kdo pismeno 
zahteval spremenltev pravilnl- 
ka(I). Vse kaže, da se Ustim tova
rišem, ki so prejemati lepe oeeb-

od 7. do 27. novembra 
Sredi novembra dvo- do tri

dnevno zboljšanje vremena, nato 
modne ohladitve • snegom do ni
žin in burjo. Nekako od 20. do 
26. novembra brez bistvenih pa
davin in hladno vreme. Okoli 27. 
novembra brez padavin.

•Zasavski tednik«, glasilo SZDL 
Litija. Hrastnik. Zagorje In Tr
bovlje. Tiska časopisno podjetje 
-Gorenjski tisk« « Kranju. - 
Ureja uredniški odbor. - Odgo
vorni urednik: Stane Šuštar. — 
šalim uredništva In oprave: Tr
bovlje. Trg revolucije tl (telefon 
10-191). noštnl predal Rt. - Tekoči 
-ačun pri Komunalni banki Tr- 
lovlje 800-79-1-146. -Letna narač
una 100 An. mesečna SO din. -

po vsej verjetnosti doseženo so
razmerje med skladi podjetja in 
osebnimi dohodki 40:60, v pri
hodnje bo pa predvidoma to raz
merje 35:85 v korist osebnih do
hodkov.

So sklepi osnovne organizaci
je ZKJ v podjetju v skladu s 
programom In načeli zveze ko
munistov?
V soboto dopoldne je imela os

novna organizacija ZK v Lesni 
Industriji Litija sestanek, na ka
terem so sprejeli naslednje skle
pe:

— Partijska organizacija sodi, 
da je članek v Z asa vekom ted
niku od dne 9. novembra 1861 
težko blatenje našega kolektiva — 
vodstva kolektiva, delovnega sa
moupravljanja, sindikalne orga
nizacije in partijske organizacije.
- Partijska organizacija sodi, 

de j« ta članek napisan čisto iz 
osebnega sovraštva do našega 
podjetja.

— Partijska organizacija Je pre
pričana, da socialistični tisk ni 
poklican zato, de kleveta podjet
je in de razbija delavnost kolek
tivov, temveč ravno nasprotno, 
da daje pobudo za delovnoot.

— Partijska organizacija ome
njeni postopek tiska ln odgovor
nih ljudi »ato ostro obsoja, in 
zahteva, da ee inscindrani članek 
prekliče in da se na naslovni 
strani v prihodnji številki Zasav
skega toekrika objavi dejansko 
stanje por’ietja.

— V gveri z molčanjem o na
ših uspehih In blatenju v tem 
članku partijska organizacija 
predlaga delavskemu svetu, da v 
bodoče delavski svet ne odobri 
nobenih izrednih prispevkov ko
muni, če ne bodo odrejeni na 
podUgt brurtto prometa v podjet
jih.

— Partijska organizacija ponov
no potrjuje, da je sedanji pra
vilnik o nagrajevanju in oseb
nem dohodku pravilno sestavljen 
in da so v njem Izključene hibe, 
katere Je vseboval prejšnji pra
vilnik. Kljub temu, da so opaže
ne hibe v novem pravilniku od
pravljene, je pravilnik dan za no
vember in december v poizkus, 
Če se bodo Še pokazale kakšne 
napake, je še vedno dana mož
nost, da se to s 1. januarjem 1962 
popravi.

Vse kaže, da člani Zveze ko
munistov niso temeljito proučiti 
vseh objektivnih pokazateljev, 
hkrati pa so pokazali, da ne ra
zumejo pravilno vlogo dela tako 
osnovne organizacije kot tudi sa
mih članov Zveze komunistov, 
ker sicer OO ZK ne fad mogla 
sprejeti navedenih sklepov, niti 
predlagati izrednemu zasedanju 
delavskega sveta, da jih sprej
me! Brez komentarja!

Je Izredno zasedanje DS v
Lesni Industriji Litija doseglo
namen?
Ce M analizi rali razpravo tn 

njen namen, potem bi lahko ne
dvomno ugotovili ,da izredno za
sedanje delavskega sveta v Lesni 
Industriji Litija ni doseglo svoj 
namen. Na vsak način so skoro 
vsi govorniki hoteti dokazati, da 
sem pisal članek pod vtisom In s 
podatki nekoga in da so dejstva 
netočna, čeprav so skoro v Isti 
sapi nizali podatke, ld pričajo, da 
podatki niso biti samo točni, pač 
pa v gotovih primerih celo pre
nizki.

Menim, da tako delo ne mere 
dati večjih uspehov. Razprava, v 
kateri zveš vse mogoče tal nemo
goče stvari tudi o zadevah, ki ni
majo prav nič skupnega z deUtvi- 
zo osebnih dohodkov, da pa o sla
bostih zveč le pitalo, je prav goto
vo samo ničeva.

S polno mero odgovornosti lah
ko tedaj trdim, da se je Izredno 
zasedanje delavskega sveta Lesne 
industrije Litija, sklicano ob ob
javi članka »Uveljavljanje oseb
nih teženj v Imenu demokracije« 
Izrodilo ln ni doseglo svoj namen.

Sicer tega Iz zapisnika Izredne
ga zasedanja ne bo mogoče raz
brati, ker je zapisnikar beležil le 
posamezne besede tovarišev, ki 
so sodelovali v razpravi In zapis
nik ne bo veren dokaz, ki hi si
cer lahko nedvomno potrdil mo
je mnenje o tem.

Marijan LIPOVŠEK

čani zanimanje za zunanjo in no
tranjo politiko, kot tudi za komu
nalna in druga vprašanja, ki jih 
krajevne organizacije rešujejo na
vadno še preveč kot celota vod
stev teh organizacij.

Pričakovati je, da bodo te kon
ference vzbudile večje zanimanje 
občanov za delo te organizacije 
in da bo tudi udeležba na konfe
rencah večja kot doslej. Člani 
bodo volili delegate za okrajno 
konferenco na ta način, da bo iz

voljen na vsakih 650 članov en 
delegat. Pri kandidiranju za de
legate na okrajni konferenci So
cialistične zveze pa težijo vodstva 
Socialistične zveze za tem, da bi 
dosegli med delegati za okrajno 
konferenco sorazmerje, ki bi za
gotovilo pravično udeležbo iz vse 
dejavnosti na območju občine, ta
ko kmetijskih kot industrijskih in 
drugih proizvajalcev, kot pred
stavnikov it kulture in prosvete 
in od drugod. Ta težnja ustreza 
potrebam vsestranskega delovanja 
Socialistične zveze v komunah in 
usmerjevalni vlogi te organiza
cije or

Občinska mladinska konfe
renca v Hrastniku
Občinska konferenca LMS ob

čin^ Hrastnik bo 24. t .m. ob 9. 
uri v dvorani doma TVD Parti
zan. Razpravljali bodo o uveljav
ljanju mladine v družbenem 
upravljanju, o ideološkem in 
idejnem delu mladine in o mož
nostih društvenega udejstvova
nja mladine. Razen teh osnovnih 
tem bo obsegala razprava tudi 
druga vprašanja organizacije. V 
teh dneh se delegati, ki so bili 
izvoljeni po mladinskih aktivih 
za konferenco, pripravljajo na 
razpravo na občinski konferenci 
na skupnih posvetovanjih. Isto
časno posveča mladina vso po
zornost pripravam na konferen
ce krajevnih organizacij Sociali
stične zveze. or

DELAVSKI SVET STROJNE TOVARNE TRBOVLJE SKLENIL NAJETI 
INVESTICIJSKO POSOJILO ZA II. ETAPO IZGRADNJE

Utemeljena, investicija
Na petkov cm zasedanju je de-

Ije razpravljaš tudi d najetju in
vesticijskega posojila za II. etr.po 
izgradnje tovarne. Gre ca rekon
strukcijo podjetja, katero vpra
šanje j« delavski svet že obrav
naval ter rekonstrukcijo odobril. 
Le-ta se postopoma že izvaja. In
vesticijska banka je namreč raz
pisala natečaj za dodelitev Inve
sticijskega posojila za nakup stro
jev za tiste gospodarske organi* v- 
cije, ki že imajo izdelane in po
trjene investicijske programe.

V Strojni tovarni Trbovlje ima
jo namreč del strojnega parka Iz
rabljen tn zastarel ter potreben 
izpopolnitve. Za Izpopolnitev 
strojnega parka v II. etapi izgrad
nje Strojne tovarne Trbovlje bodo 
potrebovali nekaj nad 512 mili-

Do konca meseca zgotov- 
Ijena oba pravilnika
SGP »Zasavje« iz Trbovelj ima 

že zgotovljene osnutke obeh pra
vilnikov: pravilnik o delitvi oseb
nega in pravilnik o delitvi čistega 
dohodka. Sedaj sta že oba pravil
nika dana v razpravo, do konca 
meseca pa jih bo proučil tudi 
delavski svet podjetja. Tako bo 
to podjetje dogotovilo oba pravil
nika do roka, ki je predviden.

ek
Posvetovanje predsednikov 
ln tajnikov krajevnih orga
nizacij r-ZDL v Radečah
V petek je bilo v Radečah po

svetovanje predsednikov in taj
nikov krajevnih organizacij 
SZDL redeškctga področja. Go
voriti bo o delu krajevnih orga
nizacij, poverjeništev ln sek
cij, o konferencah krajevnih or
ganizacij, ki bodo v drugi polo
vici decembra, o proslavah 29. 
novembra ln 22. decembra, o čla
narini in drugih vprašanjih 
SZDL. * or

Seminarji za vodstva 
mladinskih aktivov
V hraatnlški občini pripravljajo

seminarje za vodstva novoizvo
ljenih mladinskih aktivov. Tl se
minarji bodo v decembru in Janu
arju. Govoriti bodo o delu orga
nizacije pred VII. kongresom 
LMS, o statutu in programskih 
načetih LMJ o Idejni vzgoji, mla
dinskih delovnih akcijah ln osta
lih vprašanjih organizacije ln 
njenih metodah dela, o gospo
darskih vprašanjih, družbenem 
Upravljanju ln ekonomskih eno
tah. or

JELOVO: Pomoč pri 
gradnji Sole v Radečah
Lastniki gozdov Jelovega so že 

posekali les, ki so ga namenili 
za gradnjo šole v Radečah. Sami 
lastniki ga bodo prepeljali do ce
ste, kjer ga bo prevzeta kmetij
ska zadruga.

Jonov dinarjev. S posojilom bodo 
kupili v vzhodnoevropskih drža
vah okrog 50 novih obdelovalnih 
strojev, Iti jih bodo namestiti v 
že obstoječe prostore. Del novih 
obdelovalnih strojev bodo kuplU 
za proizvodnjo stojk, da sc čim
bolj mehanizira ta izdelava.

Z novim investicijskim posoji
lom in II. etapo Izgradnje tovar
ne se bo program dela v Strojni 
tovarni Trbovlje v prihodnjih le
tih razširil tudi na nekatera nova 
področja. Tako bodo preusmerili 
del proizvodnje v metalurgijo (na 
proizvodnjo potrebne mehanizaci
je, transportnih naprav ter pri

prav in večjo opremo za kamno
lome).

V .Strojni' tovarni Trbovlje bodo 
po dospetju novih obdelovalnih 
strojev le malenkostno zvišali šte
vilo zaposlenih, hkrati s tem p a 
močno zvišali proizvodnjo. Tako 
računajo, da bodo ob koncu 1B63. 
leta ustvarili že 5 milijard din 
družbenega produkta. Omenti 
velja, da bodo res vsi stroji pol
no izkoriščeni.

Izdelani izračuni kažejo, da bo 
Strojna tovarna Trbovlje sposob
na odplačevati investicijsko poso
jilo za nakup novih strojev ln da 
Je zato ta nova Investicija v okvi
ru II. etape izgradnje STT poprav za sejanje pražene rude) 

ter v gradbeništva (v Izdelavo se- | vsem utemeljena, 
paracij za pesek, transportnih na- (ma)

Na kratko po domovini
HUDA NESREČA V PREMOGOVNIKU 
MURSKO SREDISCE
V Ittrtth, 9. novembra, se je zgodila v premogovniku 

Mursko Središče huda nesreia, pri kateri je izgubilo živ
ljenje deset rudarjev. V lasu jiesrcle je bilo v rudniku dvaj
set rudarjev. Detet rudarjev je v zadnjem hipu ušlo iz ogro
ženega dela jame, drugim so pa ogenj, voda in plini pre
prečili izhod. — Reševalne ekipe so delale in si prizadevale, 
vendar niso uspele rešiti ostalih desetih rudarjev. Nesreia 
je hudo prizadela svojce ponesrečenih rudarjev ter prebival
ce oPčine in daljnje okolice, saj je to najhujša nesreia v 
tem delu države po osvoboditvi.

1

2 PET LJUDI SE JF UTOPILO V DRAVI 
Na broduf ki je vozil preko Drave pri kraju Gotalovo 

blizu Koprivnice, se je prejšnji teden pripetila huda nesreč*-. 
Traktor s prikolico je padel v reko, pri lemer je pet Ij 
izgubilo življenje. Po prvih sporočilih je nesrečo povzročil 
traktorist, ki je baje vozil v vinjenem stanju.

PRIHODNJE LETO 3500 MOTORNIH VOZIL 
Tovarna avtomobilov in motorjev TAM v Mariboru je 

sprejela plan za leto 1962, po katerem bo ta tovarna izdelala 
3S00 motornih vozil. Največ bodo v njej izdelali TAM 4500, 
zatem 500 vozil lastne konstrukcije TAM 2000 z nosilnostjo 
2 ton, nadalje razna specialna vozila, kot na primer za po
livanje in pranje ulic, TAM 4500, in druga. Razen tega na
meravajo v tovarni izdelati v letu 1962 še 2400 rezervnih 
delov za vozila Pionir in TAM 4500.

3

4 DOMAČI ASTRONOMSKI DALJNOGLEDI
Tovarna optičnih in laboratorijskih steklenih izdclbnV 

TOS v Ljubljani, je začela izdelovati lasten model šol'skt 
in amaterskih daljnogledov, reflektorjev, ki povtčuie>n 
sliko 40-krat.

SAMOUPRAVLJANJE V SOLSTVU 
Na seji odbora za prosveto Zveznega odbora ljudske 

skupščine so prejšnji teden razpravljali o nadaljnjem raz
vijanju in izpopolnjevanju samoupravljanja v šolstvu in 
družbenem vplivu na področju prosvete. Razprava je po
kazala, da družbeno upravljanje v glavnem ustreza demo
kratizaciji šolstva in prizadevanju, da bi v šolah stekle vse 
napredne težnje naše družbe. Člani odbora so na seji med 
drugim predlagali, da naj se v fakultetne svete volijo pred
vsem ljudje iz organizacij in ustanov, ki po svoji dejavnosti 
stoje blizu študentov. Proučiti bi morali možnosti za zdru
ževanje šol na ravni komun. Delovni kolektivi naj bi imeli 
večjo odgovornost za šole in določene pravice. Utrditi je 
frak* šolske iku/uotei kot mm izmed oblik samoupravljanja,
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POSPEŠENO SPREJEMANJE PRAVILNIKOV O DELITVI DOHODKA V HRASTNIŠKI OBČINI

December je pred vrati
V panele so se sestali pred

stavniki gospodarskih organizacij 
hrastniške občine v Radečah in 
Hrastniku. Govorili so o izdelo
vanju pravilnikov o delitvi čiste
ga in osebnega dohodka. V vseh 
industrijskih podjetjih sta oba 
pravilnika v glavnem že priprav
ljena. Predvsem pravilniki o de
litvi čistega dohodka so v največ 
primerih že dani v presojo članom 
delovnih kolektivov. Tako ima ce
mentarna v Zidanem mostu raz
deljena oba pravilnika med ko
lektivom tako, da vsak član pose
duje po en izvod obeh pravilni
kov. Na tem bo temeljila vsa na
daljnja razprava o pravilnikih 
pred sprejetjem. Občinski komite 
Zveze komunistov je priporočal 
tak način obravnavanja pravilni
kov v vseh podjetjih, kjer je to 
mogoče.

Najboljše razmerje med skladi 
in osebnim dohodkom imajo v 
papirnici Radeče, kjer se delijo

skladi in osebni dohodek v raz
merju 67 : 33. Najslabše razmerje 
ima Rudnik, kjer je razmerje msd 
skladi in osebnim dohodkom 98 : 2. 
To utemeljujejo z dejstvom, da 
jih je zelo prizadela stopnja 25% 
posebnega prispevka, kar znaša 
domala 200 milijonov dinarjev. 
Sicer je to razmerje povprečno 
v odnosu 80 : 20, odnosno V pri
bližno takšnem procentu.

Manjša podjetja obrtnega in 
uslužnostnega značaja pravilnikov 
še nimajo in razprava je pokaza
la, da nekateri še niso povsem na 
jasnem o tem, kakšen je pomen 
teh pravilnikov za podjetje. Le- 
tem bo pomagala posebna komi
sija ObSS, ki je bila prav zaradi 
take pomoči imenovana že pred 
tedni. Pri izdelovanju pravilnikov 
tistih obrtnih podjetij, kjer kaže, 
da bodo morali preiti iz pavšal- 

I nega na redno obračunavanje pri- 
■ epevkov, bodo zelo pozorni na to, 
• da bodo v pravilnikih to upošte-

Pridobitev Trbovelj

Tapetništvo v Trbovljah se bo — če bo šlo vse po sreči — 
do konca leta preselilo v nove prostore

vali. V nekaterih industrijskih 
podjetjih, kjer je gospodarjenje 
predvsem odvisno od dobre ko
merciale ,so se s previdnostjo od
ločali za zviševanje odnosno zni
ževanje odstotka čistega dohodka 
namenjenega skladom. Tako je 
razmerje med čistim in osebnim 
dohodkom v steklarni Hrastnik 
določeno v razmerju 84:16. To 
razmerje se v primeru večjih go
spodarskih uspehov na tržni os
novi lahko poveča do 30 odstot
kov in v primeru neuspehov 
zmanjša največ do 15 odstotkov. 
Slednje zagotavlja primemo stal
nost osebnih dohodkov tudi v pri
meru trenutnega slabšanja tržnih 
razmer, kar smatrajo za osnovo 
celote gospodarskega uspeha ob 
ostalih činiteljih gospodarjenja 
in prizadevnosti kolektiva.

V glavnem so v vseh podjetjih 
sodelovali tudi sindikati pri izde
lovanju pravilnikov, le pri Rud
niku se pritožujejo, da so sindi
kati dobili že gotove pravilnike. 
Ekonomske enote imajo povsod im 
v glavnem tudi že dokaj uveljav
ljeno decentralizacijo upravljanja, 
kakor sindikata in tudi organi
zacije Zveze komunistov. Do eko
nomskih enot ne morejo priti le 
v Tovarni kemičnih izdelkov v 
Hrastniku, kjer je decentralizaci
ja upravljanja in ostalo že izve
deno, kot osnova za bodoče eko
nomske enote. Ekonomskih enot 
namreč nimajo zato, ker z rekon
strukcijo še niso končali. Ko bo
do imeli rekonstrukcijo končano, 
bodo nastopili pogoji za pravično 
urejanje odnosov v podjetju z 
ekonomskimi enotami.

Višina in sorazmerje plač med 
najnižjimi in najvišjirm, je v ob
čini Hrastnik znosna. Največje 
razmerje 1:7 je v Rudniku, kjer 
pa je tudi to upravičeno. Sicer 
se razmerja gibljejo od 1 : 2 do 
1 :4. Najvišji osnovni dohodek 
ne presega kriterijev upraviče
nosti in primernosti. V nekaterih 
podjetjih pa zaradi okoliščin pre
teklega gospodarjenja nastopa 
vprašanje najlažjih plač delav
cev. TO vprašanje je vsekakor

možno rešiti le z gospodarjenje.! 
kar pa je odvisno od razumeva
nja občinskih in drugih forumov, 
ki imajo besedo in možnosti pri 
kreditiranjih. Tak primer je na 
primer obrtno podjetje »Peta« v 
Radečah, ki bo premostila težave 
menda že z letošnjim letom z 
najemanjem kreditov. Ta primer 
smo omenili že zadnjič, ko Smo 
poročali, da je ObLO izdal garan
cijo za 5 milijonski kredit temu 
podjetju.

Hkrati 6 pravilniki o delitvi 
dohodka so razpravljali tudi o 
spremembah v pravilih podjetij v 
pravilnikih o delovnem razmerju 
in drugih pravilnikih podjetij. No
vosti, o katerih govorimo, namreč 
oživljajo spremenjene odnese do 
vseh aktov v podjetjih in tako 
zahtevajo tudi spremembe vseh 
dosedanjih določil z ustreznimi 
popravki. Posebej pa je bilo opo
zorjeno na to da podjetja, ki do 
konca decembra ne bodo imela 
izgotovljenih pravilnikov o delit
vi dohodka, ne bodo mogla dvig
niti plač 1. januarja 1962.

Po sedanjih zagotovilih ne bo 
bojazni, da ne bi Mii pravilniki 
pravočasno pripravljeni, razprav- 
Ijand v kolektivih in tudi potrje
ni. Visa podjetja bodo skušala to 
urediti že do 10. decembra, da bi j 
do kanca meseca lahko opravila j 
še kakšne popravke.

VIKTOR SIREC I Jesen

Letovanje otrok je skrb vseh
Iz trboveljske občine je letos letovalo 250 zdravstveno 

in socialno ogroženih otrok, za katere je zagotovila ln pre
skrbela sredstva občinska Zveza društev prijateljev mla
dine. Po podatkih šolske ambulante in otroškega dispan
zerja pa bi bilo potrebno poslati vsako leto vsaj 800 otrok 
na letovanje. Kje so vzroki za tako majhno število otrok, 
ki gredo lahko na letovanje?
Glede ugotovitev zdravnikov, 

da bi balo toliko otrok potrebno 
letovanja, je skušala Ob ZDPM

RAZGOVOR S PREDSEDNIKOM SVETA ZA DRUŽBENI PLAN IN FINANCE PRI ObLO MIRKOM ŠTROMAJERJEM

Jalovo le izgovarjanje, da ne gre 
uvajati ekonomskih enot zato, ker le 
premalo »gibljivega dela" plač
Kakšne so trenutno potrebe In 

možnosti rekonstrukcij v Indu
striji hrastniške občine in kako so 
po vašem mnenju izvedljive?

-V industriji je treba končati 
rekonstrukcijo tovarne kemičnih 
izdelkov, začeti z rekonstrukcijo 
papirnice v Radečah in čim prej 
končati rekonstrukcijo steklarne, 
ki je v končni fazi. Prav tako pa 
Je potro'iv>'i izvršiti rekonstrukcijo 
cementarne v Zidartbm mostu.

Možnosti rekonstrukcij v indu
striji so ob trenutni situaciji neko
liko slabše glede na nove predpise 
o carini in novi pariteti dolarja, 
kar občutno podražuje rekonstruk
cije, na drugi strani pa glede na 
nov zakon v investiranju, ki bo v 
kratkem sprejet in po katerem je 
predvidena visoka lastna udelež
ba investitorjev in zagotovitev 
Sredstev za predvidene investicije 
v celoti pred investicijo. Jasno je, 
da bodo rekonstrukcije v bodoče 
navezane na izvor sredstev v 
okviru ustrezne panoge, predvsem 
Pa na združevanje sredstev na 
območju komune. Ni zanemariti 
možnosti kooperacije med podjetji 
izven območja komune. V poštev 
prihaja tudi inozemsko kreditira
nje. v kolikor bodo rekonstrukcije 
delno vezane na uvoz opreme. 
Seveda pa je Izbira dobavitelja 
v Inozemstvu, kar zadeva tehnič
no izvedbo in kvaliteto opreme z 
ene strani ter z druge strani po
goje finansiranja, odvisna od trez
ne ln ekonomski upravičene odlo
čitve Investitorja.

Težko je dati ob spremembah 
ki bodo v kratkem nastopile, do- 
ločeno oceno glede rokov izvršitve 
navedenih rekonstrukcij. Vseka
kor drži dejstvo, da bo možno Iz
vesti rekonstrukcije v Industriji 
dokončno do leta 1964, seveda ob 
Pogoju, da bosta finansiranje in 
'7lradnja potekala po predvidenih 
Investicijskih programih, zato ker 
le to vezano na vračanje sredstev.*

Kako sc bo lahko približno 
spreminjala osnova delitve čistega 
dohodka na osnovi povečanja 
zmogljivosti posameznih podjetij 

eelotne Industrije v občini.
Tudi v nadaljnjem razvoju je 

PrifRkovntl, da bodo osnove za 
delitev čistega dohodka ugodnejše 
** nodjetja. S stališča investiranja 
Je ro ugodno, vendar pri tem ni 
Zanemariti tudi drugih vprašanj 
•ti se pojavljajo v zvezi z vsako 
^konstrukcijo.' Pri tem velja po
dariti zlasti stanovanjske In ko- 
munolne probleme, ki jih progra- 
1,11 rekonstrukcij Industrije ne 
rešujejo, so pa tesno povezani z 
zagotovitvijo pravočasnega ln pol
aga Izkoriščanja novih kapaeltet.

Povsem jasno Je, da bi morala 
rekonstruiran* proizvodnja že ob

času vračanja anuitet prispevati 
tudi k objektom družbenega stan
darda komune, ker je oboje med 
seboj tesno povezano. Glede na 
navedeno tesno povezanost proiz
vodnje s problemi izgradnje ob
jektov družbenega standarda bomo 
morali v naši komuni pač težiti 
za tem, da bomo pri izvajanju 
rekonstrukcij dosegli čim ugod
nejše pogoje za finansiranje tako 
glede rokov odplačila, kakor tudi 
drugih pogojev finansiranja. Pri 
tem gre namreč za to, da spro
stimo vzporedno določena sred
stva tudi za objekte družbenega 
standarda.

Skoraj popolno pomanjkanje 
gibljivega dela plač je menda v 
zadnjem času spravilo formiranje 
ekonomskih enot v položaj, ki ne 
ustreza težnji gospodarjenja po 
novih smernicah. Kako sodite o 
tem pojavu?

Splošen pojav, ki ga opažamo 
pri uvajanju ekonomskih enot v 
podjetjih je ta:

a) Nekatera podjetja so uvedla 
in imajo ekonomske enote pač 
zato, ker »mora tako biti«,

b) druga podjetja pa smatrajo 
pod uvedbo ekonomskih enot le 
opravičilo za nominalno zvišanje 
osebnih dohodkov, ker jim to se
daj delitev dohodka še dopušča.

Oba navedena pojava pa pričata 
o tem, da se taka podjetja niso 
dovolj poglobila v smisel in na
men ekonomskih enot.

Namen uvedbe ekonomskih enot 
leži namreč v izboljšanju načina

gospodarjenja in poslovanja pod-1 pomanjkanje sredstev v občin- 
jetij, kar ustvarja večji dohodek skem kreditnem skladu v ta na- 
in s tem tudi osebne dohodke ko- men.
lektivov. Jalovo je izgovarjanje, v veliki meri pa je sedanje kri- 
da ne gre uvajati ekonomskih tično stanje z obratnimi sredstvi
enot zato, ker je premalo »giblji
vega« dela plač. Prav taka misel
nost namreč potrjuje mišljenje, 
da organizacija podjeidj in sami 
principi gospodarjenja v kolekti
vih ob uvajanju ekonomskih enot 
niso bili analizirani ali pa so bili 
mnogo premalo analizirani.

Smatram, da obstajajo v vsakem 
podjetju realne možnosti za uved
bo pravilnikov ali internih pred
pisov, ki urejajo višino osebnih 
dohodkov na podlagi dejanskih 
rezultatov gospodarjenja in poslo
vanja, pa najsi bo to v okviru 
ekonomskih enot ali kakršnihkoli 
drugih organizacijskih enot.

So še kakšni drugi problemi, na 
primer vprašanje obratnih sred
stev, o čemer bi bilo podnebno 
razpravljati?

V novih pogojih našega ekonom
skega razvoja je stvar obratnih 
sredstev v prvi vrsti problem 
kolektivov samih. Ta problem, ki 
doslej ni bil še nikoli tako kri
tičen, je v marsičem posledica 
splošnega »popuščanja« pri anga
žiranju kreditov ln drugih sred
stev za obratna sredstva.

Res je sicer tudi, da doslej nismo 
dajali obratnih sredstev predvsem 
podjetjem, ki so povečala obseg 
proizvodnje oziroma poslovanja In 
bi bila upravičena na povečanje

povzročila omejitev investicij in 
so potem v investicije odhajala 
obratna sredstva. Glede na to, da 
novih sredstev za investicije ni, 
obstajajo obratna sredstva zamrz
njena in vse čaka novih rešitev in 
predpisov po tem vprašanju.

Pripomniti je treba, da bo to 
stanje v dokajšnji meri urejeno z 
zaključnimi računi, ne glede na 
morebitna dodatna sredstva za 
kreditiranje obratnih sredstev. 
Kolektivi bodo namreč morali iz 
svojega čistega dohodka ob koncu 
leta izločiti sredstva v čim večjih 
zneskih v svoje poslovne sklade.

Viktor Stre«

zbrati finančna sredstva v taki vi
šini, da bi z njimi zagotovila le
tovanje vsaj 400 otrokom. Toda 
to ji ni uspelo, in tako so lahko 
poslali le 250 otrok na letovanje 
v Poreč in Polhov Gradec.

Velika obremenitev za Ob 
ZDPM je tudi to, da ima precejš
nje izdatke za prevoz materiala, 
letno okoli 220.000 din. Zaradi teh 
težav in tudi drugih, že dalj časa 
razmišljajo, kako M lahko usta
novili občinsko počitniško koloni
jo. Toda doslej je ostalo vse le 
pri besedah in razpravah. Priznati 
je treba, da ae občinska Zveza 
društev prijateljev mladine tru
di, da bi se sklepi čdmprej ures
ničili. Toda dejstvo je, da vpra
šanje, koliko otrok bodo vsako 
leto poslali na letovanje, ni od
visno od želja in potreb, niti od 
predlaganega predračuna za po
čitniško kolonijo, temveč od fi
nančnih sredstev, M jih ima Zve
za na razpolago.

Sredstva za finansiranje te ko
lonije pa se stekajo iz: prispev
kov staršev, prispevkov občine 
in prispevkov socialnega zavaro
vanja. Toda pri teh prispevkih 
je pogosto opariti, da starši v ve-

po kateri so starši prispevali fi
nančna sredstva za letovanje 
otrok, sestavljena v razponu od
1 do 10 tisoč din in se potemta
kem ne more govoriti o previso
kih prispevkih. Res je pa, da so 
se morali mnogi otroci odreči le
tovanju zaradi nerazumevanja 
staršev.

Tudi zavod za socialo® zava
rovanje ni izpolnil svojih obvez
nosti. Doslej je namreč nakazal 
približno 600 tisoč din v ta na
men, kar je povprečno nekaj nad
2 tisoč din na otroka, čeprav M 
moral prispevati za vsakega otro
ka, kjer je povprečni dohodek 
na družinskega člana izpod 8 ti
soč din, 4 tisoč din po predhod
nih informacijah jn tolmačenjih.

Do lanskega leta je bi! ObLO 
tisti, ki je dajal največ sredstev 
za finansiranje občinske počitni
ške kolonije. Toda zaradi objek
tivnih težav letos ni mogel pra
vočasno nakazati sredstev in je 
doslej nakazal le blizu pol mili
jona za operativne izdatke Ob 
ZDPM.

Iz vsega sladi, da M bilo treba 
prepričati starše, da je skrb za 
zdravje otrok prvenstveno nji
hova dolžnost, in da naj bi v bo
doče prispevali več sredstev kot 
doslej, pa če bi se pri tem more
biti odpovedali svojim osebnim 
koristim. Tudi zdravniki, zlasti v 
šolskih ambulantah in otroških 
dispanzerjih, naj bi priporočili 
staršem, da pošiljajo svoje otroke 
na letovanje ter da so dolžni tu-

liloo večji meri dobe za osebne I * nekaj prispevati. DPM naj bi
zadeve kot pa za zdravje obrok. 
So pa tudi primeri, da nekateri 
starši doslej še niso plačali pri
spevka za letovanje, čeprav so 
imeli možnost, da znesek odpla
čajo pred letovanjem otrok v treh 
minimalnih mesečnih obrokih. 
Dejstvo je, da je hBa lestvica,

na terenu sklicevalo sestanke s 
starši o tem vprašanju, svojo vlo
go pa naj bi pri tem odigrala tu
di Delavska univerza, KJub vzgo
jiteljev in drugi.

Skratka, skrb za letovanje 
zdravstveno šibkih otrok je nalo
ga nas vseh. '

MISLI OB USTANOVITVI ZASAVSKEGA ZAVAROVALNEGA ZAVODA

Možnost možnega razvoja ustanovlje
nega zavarovalnega zavoda v Zasavja
Pred dnevi sta LO občin Trbov- pridružiti se ustanoviteljem ven- I

lje in Hrastnik sklenila ustanoviti 
skupen zavarovalni zavod, o čemer 
sta ponovno odločala zaradi pred
loga okrajnega ljudrfcega odbora, 
naj bi vse občine v okraju usta
novile en sam zavarovalni zavod. 
Kot je Mia mišljenja ustano
vitev zavoda za vse revirje, je v

obratnih sredstev. Vzrok temu je petek tudi ObLO Zagorje

Prisilno zdravljenje kronižnih alkoholikov
V sredo, 8. oktobra, je bila 

II. redna skupščina občinske Zve
ze društev prijateljev mladine iz 
Trbovelj. Na dnevnem redu so 
bila pereča vprašanja, kot so: baza 

letovanje otrok, delo kluba 
vzgojiteljev na letovanjih, dnevna 
letovanja, novoletna jelka, otro
ške vzgojno-varat vene ustanove, 
otroška igrišča, jugoslovanske pio
nirske igre, problematika šolskih 
mlečnih kuhinj, delo komisij pri 
Ob ZDPM. mladinski kriminal, 
mladinski film in vpliv filma na 
o‘roka. pionirski hišni sveti, alko
holizem ter poročilo o splošni so
cialni problematiki.

Tako so ugotovili, da klub vzgo
jiteljev ni delal stalno ln sistema
tično in da bo v bodoče potrebno 
posvetiti temu delu več pozorno
sti. Organizirali bodo več razgo
vorov z vzgojitelji, da sl izpopol
nijo znanje ter da se usposobijo

terih komisij, ki niso izpolnile 
zadanih nalog.

V zvezi s problematiko vzgojno- 
varstvenih ustanov je skupščina 
sprejela sklep, naj se predlaga 
ObLO Trbovlje, da sprejme odlok, 
po katerem bi morali vsi investi
torji novih stanovanjskih blokov 
upoštevati potrebe po teh ustano
vah in zagotoviti prostore zanje. 
Tako upajo, da bo v bodoče re
šeno vprašanje prostorov za te 
ustanove.

Posebej so proučevali problem, 
ki potiska mater in otroka v po
polnoma brezpraven položaj: o 
problematiki alkoholizma v naši 
dolini. Vse intervencije socialnega 
skrbstva, ki lahko edino prepri
čuje alkoholika o njegovem ne
pravem početju, ne zaležejo. Spre
jeli so sklep, naj se na vseh zbo
rih volivcev in občnih zborih 
zahteva, da se uvede prisilno

za delo v kolonijah, enodnevnih , zdravljenje kroničnih alkoholikov 
letovanjih itd. I ter da se jim omogoči, da bodo|

Kritično so ocenili delo neka- ' lahte skrbeli za svoje druBne.

Proučili ln razpravljali so tudi 
o mladinskem kriminalu, ki nara
šča iz leta v leto. V ta namen so 
predlagali, naj M se letos ustano
vila vzgojna posvetovalnica pri 
Ob ZDPM, ker imajo prostore, 
strokovni kader, pedagoge, soci
alne delavce, psihologe in zdrav
nike. Posvetovalnica naj ne bi 
služila samo staršem otrok, ki že 
imajo rta vesti kakšno kaznivo 
dejanje, pač pa za vse ostale, ki 
bi prihajali po vzgojne nasvete.

Ugotoviti moramo, da so vse 
probleme temriJMo proučili in dal? 
umestne predloge za teoljšanjje 
dela, potrebna je pa tudi večja 
pomoč, ki naj M Jo doMli za svoje 
delo.

DOBRAVA: Gradnja tole
Gradnja ceste Radeče-Dobrava 

poteka po predvidenih načrtih. 
Nekatere probleme okrog lastmi- 

bo potrebno še

dar z določenimi pogoji. Po 
trenutnem stanju zavarovanj v j 
obeh občinah je mogoče ugoto
viti, da bodo stroški zavarovalni
ce nekoliko večji, tet bi bili pri 
zavarovalnici, ki jo je predlagal 
okrajni ljudski odbor, vendar je 
očitno, da je ustanovitev takšne 
manjše zavarovalnice bliže smo
trom decentralizacije. Dejstvo, da 
je trenutno število zavarovanj na 
rbmoSju treh občin le nekaj več
je od števila 22.000, kaže v pri
merjavi s številom prebivalstva 
na možnost razširjenja zavarova
nja, zlasti v življenjskem zavaro
vanju. Omenjena številka namreč 
govori o vseh zavarovanjih, tako 
družbenega sektorja kot privatne
ga. V zneskih, ki so omenjeni pod 
hticasom, je torej največ sredstev 
iz obveznega zavarovanja indu
strije in ostale družbene lastnine. 
Nekoliko večje število uslužben
cev, kar povečuje stroške zavaro
valnice, torej ne more biti meri
lo o stroških in rentabilnosti na
sploh, kajti prav to dejstvo je 
osnova za predvidevanje, da bo 
prizadevnost zavoda zaradi tega 
večja, kot M bila sicer. Ob šte
vilu prebivalcev obeh občin in ob 
dobri propagandi zavarovanja so 
možnosti zavarovanja v bodoče še 
za dolgo časa neizčrpne. Zal o 
perspektivi predloženi predlog 
ustanovitve zavarovalnice za vse 
občine ne govori, kot tudi ne o 
tem, da manjša zavarovalnica so

upravljanje v zavarovanju tet 
večja, kar je za razširitev zava
rovanja prav tako ugodnejSe.

Ob zavarovanju na sploh lahko 
rečemo tudi to, da te zavaroval« 
niče zgradile New York, in sicer 
z življenjskim zavarovanj em. Tu
kaj ne gre n goljufijo, kot bi 
nekdo morda razumel to dejstvo, 
temveč za matematično rezervo 
življenjskega zavarovanja, v ka
terem se stekajo srečbtva, ki jih 
zavarovanci vplačujejo kot zava
rovalnino tudi desetletja, kolikor 
traja življenjsko zavarovanje. Na 
tej osnovi se zMrajo pri zavaro
valnicah, ki jih lahko uporablja
mo kot kratkoročna posojila, a 
takšna sredstva so trenutno za 
razne investicije zelo iskana in 
bodo tudi v bodoče. Razen teh 
sredstev so tudi še druga sred
stva, ki izvirajo iz zavarovanj in 
jih je mogoče na ta način upora
biti. Ta so predvsem sklad pre
ventive in gasilski sklad.

Kot smo, že ugotovili, se lahko 
ob dobrem poslovanju zavaroval
nega zavoda sredstva zavarovanj 
podvojijo in tudi potrojijo, kajti 
večina prebivalcev se trenutno 
očitno ne poslužuje zavarovanja. 
Nad trenutnim stanjem zavaro
valnega zavoda, ki je dokončno 
ustanovljen, torej ne moremo biti 
zaskrbljeni, kajti delež etga de
narnega zavoda v našem lokal
nem gospodarjenju se lahko hi
treje veča kot delež katerega koli 
proizvodnega podjetja



Kai so pokazale letne konference 
trboveljskih mladinskih aktivov
Konec minulega meseca so se 

končale zadnje letne konference 
mladinskih aktivov v trboveljski 
komuni. Konference so pokazale,

V Koloniji 1. maj v Trbovljah že nekaj časa z uspehom dela servts 
za vzdrževanje hiš Stanovanjske skupnosti Trbovlje - Center. Ker 
so postali prostori pretesni, gradijo nove prostore za delavni o

SEJA DELAVSKEGA SVETA SGP »ZASAVJE« TRBOVLJE

Sprejeli so perspektivni načrt za i. 1962
V torek, 14. novembra, je bila jenske 'proizvodnje. Za gradnjo etitor. Podjetje je s tem deloma 

seja delavskega sveta SGP »Za-j novih obratnih prostorov imajo' uspelo, delcma pa ne, zato se pri 
savje« iz Trbovelj. Mimo drugih j Je pripravljeno zemljišče in odob- j nekaterih objektih pojavljajo iz- 
tekočih vprašanj je delavski svet reno lokacijo, pripravljen: r,o na- gube v breme gradbenega pod- 
obravnaval in sprejel osnutek I črti, trenutno pa izdelujejo pro- Jotja. Posledica tega je, da osebni
perspektivnega načrta za prihodnja —— "—1 —*-*------1—TiUlim t .-
leto, ki predvideva 7,9 odstotka 
večjo realizacijo v primerjavi z 
letošnjim letom.

Načrt predvideva realizacijo

da je mladina naredila korak na
prej glede samoiniciativnosti in 
resnosti dela mladinskih aktivov. 
Opaziti je, da se mladina v usta
novah, gospodarskih organizaci
jah in zavodih zaveda svoje na
loge in vloge, padec dejavnosti 
pa se opaža na srednjih šolah: 
Gimnaziji in ESS, kar je zopet 
vzrok prešibkega kadrovskega se
stava vodstva.

In če pogledamo, kaj so bile

njih ni treba segati še po razni 
strokovni literaturi. Mladina je 
prinesla veliko koristnih predlo
gov, saj želi spoznati bistvo do
gajanja in vlogo ter naloge, ki 
stoje pred njimi.

Politično-ideološka vzgoja je 
področje, o katerem se je mno
go govorilo. Mladina se zanima 
za predavanja s to tematiko, to
da velikokrat eo oblike dela že 
zastarele in ne ustrezajo razvoju,

gram. Novi obratni prostori hode' dbhotki ne morejo rast; eorazmer- 
v neposredni bližini Avtoprevoz- i no z zvišanjem produktivnosti, 
ništva in Komunale, kjer so I Delavski svet je prav tako ugo" 
urbanlsti predvideti Zemljišča ko'j tovil, da je veliko breme za
zazidalno parcelo. Nove obrniti- podjetje tudi to. da nima konti- j aktualne teme približajo mlade- j razlago na konkretnih primerih,

glavne teme, oziroma kaj je bilo ali pa včasih tudi slabi predava- 
alfa in omega vseh konferenc, telji ne znajo pritegniti mladino, 
vidimo najrazličnejša področja Zlasti tu je iskati krivdo, da se 
politične, kulturne in gospodar- politično-ideološka vzgoja ni raz- 
ske dejavnosti, o kateri bi mla- vila v takem obsegu, kot je že- 
dina želela zvedeti kaj več. To leno. Mladina je predvsem za
se pravi, poiskati bi bilo potreb- intereeirana za konkretne prime- 
no poti in načine, da se razne 1 re in stvari, v glavnem si želi

680 milijonov din, kar je za 7,9 % 
več kot letos. Tako imajo že se
daj zagotovljena dela na gradbi
ščih. ki so že pogojena in se bodo
drugo leto nadaljevala v skupni'kasneje pa še žago in mizarsko j 
vrednosti približno 400 milijonov , delavnico. Uprava podjetja pa bo j 
dm. Pri sedanjem številu zapo- j ostala v Sedanjih prostorih. K* a n- I

prostore bodo postopoma prenesli: • nu;ranih del in da močno fluktu- 
skladišle, garaže, lope za razno j ha delovna sila. 
gradbene stroje in pa delovišč-* i 
za centralno ukrivljanje železa Tja, kis? so belili pagoii

V trboveljski občini je sedaj
slenih računajo na 5-odstotno po-;no bodo prenašali urostore glede trinaj3t avtoburoV, če računamo
večanje produktivnosti.

2e v letošnjem letu so kupili
nekaj gradbenih strojev, da bi 
tako lahko vsaj delno modernizi
rali gradbišča in pospešili čas 
gradnje. Tako so kupili: ekskava- 
tor (nakladalec), mehanične lopa-

na finančno stanje^ Pri tem priča
kujejo, da bodo dobili posolilo iz

izgubo v lokalnem prometu, dru
gače tl jo pa morala občina.

vse avtobuse, ki jih imajo tudi ! Skušali bodo spremeniti tudi voz-

'iStSSZSSEp&Si iobčine. S prvo efSpo že* , _a<;!n * ve, _.k_2h
v začetku drugega leta. Pri tem j|e4# me3(:-ega avtcbu:mega' pro- 
bi podjetje sodelovalo z o-nimi meU> Da w pa cdpravili
m.IHooi dinarjev, najelo bi na še nevšečnosti bi omenjeno pol- 
osem mitMonov dinarjev, da bi | notrebovalo vsaj dva do tri

lokalno im med-
jekta. V prvi fazi bi podjetje j krajevno progo.
zgradilo predvsem skladišče 
remontno delavnico.

: ; : ■■ .. _ "sem m,i”or.ov dinarjev, da m \ nn,tro'-*wn.ln vsais"-* -?• ssKrs-a
lijomov din. V letu 1982 pa pred
videvajo nakup večjih gradbenih 
dvigal, stroj za ravnanje, rezanje
in ukrivljanje betonsko-železnih Podjetje ima pa tudi težave gle- 
elementov, stroj za nabijanje zena- <ne na novo gospodarsko politiko 
Ije, nekaj konzolnlh dvigal in. jn zato, ker je lani prevzelo dela 
vrtalni stroj za remontno deiav- | na stoloičih in 24 stanovanj-
n:co. Vsa ta oprema bi stala pri- | sk€ffl bloku. Za ta dela je nudilo 
bližno 11 milijonov din. Podjetje razrrier0TOa nizko cene
pa nima zadostnih sredstev, da bi 
moderniziralo gradbišča s potreb
ami stroji, zato upa, da bo dobilo 
sredstva iz splošnega investicij
skega sklada. Podjetja bo samo 
prispevalo približno 6 milijonov 
dinarjev.

Glavni problem podjetja po so: 
neprimerni obratni prostori, kajti 
v sedanjih pogojih ustvarjajo ob
ratni prostori le 25 odstotkov de

ti vne plače iz leta 1959 in amorti
zacija). Vsa ta dela pa so se v 
glavnem izvajala v letošnjem letu, 
ko so znatno pora.tli prispevki za 
skupnost (68%). Tega zvišanja pa 
kalkulacije ne prenesejo, ker ni 
bil predviden in tako ni mogoče 
kriti dejanskih izdatkov. Splošni 
pogoji za delo v gradbeništvu pa 
predvidevajo, da taka nenadna 
povečanja stroškov povrne inve-

Ze dalj časa so v teku razgo
vori s predstavniki SAP in 
Ljubljana - Transportom o tem, 
da hi se trboveljsko Avtoprevoz- 
nlštvo priključilo kot samostojen 
obrat k onemu ali drugemu. Vse
kakor bi bilo to zelo ugodno, ker 
bi bili tedaj ustvarjeni pogoji za 
razvoj im pa za ureditev lokalne
ga in tudi medkrajevnega pro
meta. V ta namen je ObLO Tr
bovlje imenoval dve komlri 'i, ki 
bosta pregledali In ugotovili sta
nje pri obeh omenjenih podjetjih.

Poraja se pa tudi vprašanje 
permanentnega prometa. Kajti če 
M podjetje imelo zagotovljene 
potnike (delavoe, uslužbence), bi 
imelo tudi zagotovljena sredstva 
in Id Iz teh viškov lahko krilo

gctavljajo prvi in drugi, da bi 
jim dali kot posejrlo določena 
sredstva, s katerimi bi lahko ku
pili 3—5 novih tovornih »Deut- 
zov«, toda takrat bi podjeije zav
zelo stališče, da druga podjetja in 
privatniki ne opravljajo prevoz
niških poslov,

Zaradi zgoraj navedenih vpra
šanj se predstavniki »Avtopre- 
vozništva« razgovarjajo z za
stopniki obeh ljubi-anskih avto- 
prevozniških podjetij. Dokončno 
besedo o tem pa bo Izrekel na 
ponovnem zasedanju delavski 
svet Avto prevozništva. ek

Včeraj je bile seja IO ObO 
SZDL

Včeraj popoldne je bila seja 
IO ObO SZDL v Trbovljah. Raz
pravljali so o poteku priprav za 
sestavo občinskega petletnega pia
na in o pripravah na novoletno 
jelko or

mu človeku, da so m-u dostopne, j ki ne sega v področje abstrakt- 
razumljive in da mu po predava- nosti; to se pravi primere iz ob-

I čine, samega mladinskega akti
va, podjetja. Zlasti na šolah se 
je mladina zavzemala za debatne 
ure. To je vsekakor umesten 
predlog, kajti v teh urah bi mla
dina veliko spoznala in zvedela 
novega. To bi bila vrsta dela, ki 
bi praktično zajela vsa področja 
mladinske dejavnosti. Mladina se 
je navdušila tudi nad predlogom 
občinskega komiteja LMS, da naj 
bi bila predavanja razdrobljena 
in da bi zajemala zanimive in 
aktualne teme in vprašanja.

Konference mladinskih aktivov 
v gospodarskih organizacijah so 
pokazale, da se mladinci zavedajo 
6voje vloge in nalog. Mladinci so 
tu dali nekaj zelo dobrih nasve
tov glede izboljšanja proizvodne
ga procesa, prihranitve materiala 
ter še druge predloge. Opaziti je 
tudi, da starejši člani kolektiva 
gledajo z zaupanjem v mlajše to
variše, najbolj zgovorno je pa 
dejstvo, da ima večina gospodar
skih organizacij v DS ali UO 
lepo število mladink in mladin
cev. To se v glavnem mladinci, 
ki res kritično obravnavajo delo 
posameznikov, odnese do osnov
nih sredstev, do proizvodnega 
procesa, skratka: odnos do kolek
tiva oziroma odnos posameznika 
do kolektiva. Pokazali so tudi ve
liko zanimanje za uvajanje eko
nomskih enot. Toda ponekod se

še čuti, da mladina ni tisto, kar 
bi morala biti; premalo se zani
ma za delo, za dejavnost, za iz
polnjevanje svojih nalog. Veči
noma je tu vzrok: mladina ni se
znanjena s svojimi nalogami.

V podjetjih, kjer so vajenci, so 
ponekod ugotovili tudi zastarel 
odnos, oziroma izkoriščevalni od
nos do vajenca. Odnos vajenec- 
mojster in obratno sloni še na 
kapitalistično - izkoriščevalnih 
principih. V teh primerih bi mo
ral mladinski aktiv energično 
nastopiti proti takim mojstrom 
skupno z ostalimi člani kolektiva.

Precej kritike je bilo na račun 
organiziranja delovnih akcij. Ve
likokrat se ni mogel vskladiti čas \ 
dela mladine in gradbenega pod
jetja, ki 'je izvajal dela na dolo
čenem gradbišču. V bodoče si že
li mladina, da bi lahko sodelova
la pri raznih lokalnih akcijah in 
tako pripomogla k dvigu družbe
nega standarda in k izboljšanja 
podobe svojega kraja .

Eden izmed najbolj perečih 
problemov mladine v Trbovljah 
pa so mladinski prostori. Mladin
skim aktivom bi bilo nujno treiba 
zagotoviti prostore, ki bi bili 
primerni za njihovo dejavnost. V 
večini primerov se poslužuje mla
dina sedaj neustreznih prostorov. 
Prav tako so vsepovsod izrazili 
željo, da bi bilo mimo kluba v 
Svobodi II, ki je res mladinski 
klub oziroma že nekaka institu
cija kraja še nekaj takih klubov 
v Trbovljah. Razen tega si mla
dina žela tudi to, da bi društva 
našla pravi odnos do nje in jo 
vključevala v svoje vrste. Kazno 
je, da je to v veliki meri odvisno 
tudi od same mladine.

Iz vsega lahko sklepamo, da se 
je .oziroma da se še bo povečala 
dejavnost mladinskih aktivov, 
ker so sami aktivi (tam, kjer ni 
šlo tako, kot bi moralo) pritegnili 
v vodstvo mladinskih aktivov 
sposobne mladince in končno tu
di vodstva podjetij gledajo s či
sto drugačnimi očmi na mladino 
in svoje mladinske aktive. Pro
grami dela, ki so jih aktivi spre
jeli so pisani in to nam obeta bo
gato in plodno dejavnost mladi
na J. Savšek

Potrebno le sistematično spremljanje 
gibanja storilnosti
Poročali smo že, da sta občin

ski odbor SZDL in občinski sin
dikalni svet Litija na zadnjem 
razširjenem zasedanju razprav
ljala o 9-mosečnd realizaciji plana 
v gospodarskih organizacijah s 
področja litijske občine. V tem 
sestavku bi radi omenili še ne
katera zanimiva dejstva, ki so bi
la podana v uvodnem poročilu na 
tem razširjenem plenarnem zase
danju. Zlasti bi omenili dosežene 
uspehe litijskih industrijskih go
spodarskih organizacij.

RUDNIK SITARJEVEC je do
segel v prvih devetih mesecih 
68,2% predvidene letne proizvod
nje (v primerjavi z lanskim je pa 
bila proizvodnja nižja za 13,3%). 
Računajo pa, da bodo do konca 
leta prav gotovo dosegli predvi
den letni plan proizvodnje.

V KRESNISKI INDUSTRIJI 
APNA so realizirali devetmesečno 
plansko obveznost z 72,8% (alt za 
3,1% več kot lansko leto). Zlasti 
se je povečala proizvodnja tolče
nega kamenja, in to kar za 127%. 
Slabše pa Je bilo s proizvodnjo 
žganega apna (zaradi zmanjšane
ga povpraševanja na tržišču in 
pa zaradi popravila ene peči).

V LESNI INDUSTRIJI je do 
konca septembra porastla proiz
vodnja za 29% istočasno je bil pa 
že presežen letni plan za 17%. 
Največji porast proizvodnje je bil 
zabeležen v obratu stavbnega mi
zarstva v Šmartnem, kjer so do
segli kar za 98 % večjo proizvod
njo .To je uspelo z nekaterimi iz
rednim! deli. Napredek so pa za
beležili tudi v turnirskem obratu, 
v glavnem zaradi prehoda razre
za od 7 na 6 mm, aaj se je tako 
znižala lastna cena, hkrati pa po
večal obseg proizvodnje.

Poročal! smo že, da v PREDIL
NICI niso dosegli predvidenega 
proizvodnega načrta (do konca 
septembra le z 71,6%), zaradi že 
omenjenih težav, pa tudi zaradi

zmanjšanja nadurnega dela, saj 
so letos opravili le 26.853 nadur 
(v istem obdobju lani pa 59.273 
nadur).

Kljub temu, da se je v TOVAR
NI USNJA IN KRZNA V 
ŠMARTNEM povečala proizvod
nja za 0,2%, je bila letna planska 
obveznost dosežena v prvih deve
tih meseaih le s 67,3 %. Na to so 
zlasti vplivali spremenjeni pogo
ji na tržišču in pomanjkanje ob
ratnih sredstev. Omeniti je treba, 
da so dosegli z uvedbo sodobnej
šega tehnološkega procesa v ob
ratu spodnjega usnja, znižanje 

nedokončane proizvodnje za po
lovico, kar bo sprostilo obratna 
sredstva v polizdelkih. Glede ne 
pogoje je pa upati, da se bo ko
lektiv Tovarne usnja in krzna 
iz Smartna s pospešeno proizvod
njo približal do konca leta plan
skim obveznostim.

Ze v zadnjem sestavku o poro

čilu s plenuma smo omenili, da 
se je storilnost dela v povprečju 
povečala za 4%, družbeni načrt 
pa je računal s povečano storil
nostjo za 5,3%. Po elementih, ld 
jih uporabljajo v občinskem me
rilu za izračun storilnosti, izhaja, 
da se je storilnost zmanjšala v 
Rudniku Sitarjev ec (dosežena 98 
odst.), Kresnišfci industriji apna 
(96,8%) in Tovarni usnja in krzna 
Šmartno (92,2%), medtem ko se 
Je povečala v Lesni industriji za 
19,5 % in v Predilnici za 6,5 od
stotka. ObLO Litija je pa zapro
sil tudi gospodarske organizacije, 
naj same izdelajo izračun storil
nosti. Iz teh podatkov sledi, da 
je bila dosežena v posameznih or
ganizacijah storilnost: v Rudniku 
Sitarjevec 91,0%, v Krasnaški in
dustriji apna 140%, v Lesni indu
striji 119,5% (isto kot občinski iz
račun), v Predilnici 105,6% (isto 
kot občinski izračun) in v Tovar
ni usnja in krzna Šmartno 102j5 
odst. Zaradi zapaženih določenih 
odstopanj v izračunih storilnosti 
bi bilo zato prav, da bi vse litij-

Gradnja ceste Šentrupert—Dole
Na zadnjem sestanku krajevne

ga odbora na Dolah pri Litiji so 
govorili o gradnji gozdne ceste 
Servtruper—Dole. Cesto bodo sku
šali urediti z lastnimi prispevki. 
Ker bo cesta izrednega pomena 
tudi za prebivalce področja, ki

Jutri seja zbora 
proizvajalcev v ObLO Litija
Jutri bo v Litiji seja zbora pro

izvajalcev, na kateri bodo govori- 
' li o 9-mesečni realizaciji družbe- 
j nega načrta, podano bo poročilo 

komisije za pregled pravilnikov 
gospodarskih organizacij o delit
vi čistega dohodka in o delitvi 
osebnih dohodkov, zraven tega 
bodo pa razpravljali še o proble
mih manjših obrtnih podjetij v 

| litijski občini.

spada pod okraj Novo mesto, bo
do zaprosili tudi prt njih za po
moč. Cesta bo šla skozi obsežne 
gozdove in bo pripomogla k več
jemu izkoriščanju tamkajšnjih 
gozdov.

Na seji so govorili še o popra
vilu cest IV. reda, za kar so dobi
li letos od ObLO Uti ja 90.000 din. 
Det teh sredstev bodo pa nameni
li za ureditev pokopališča.

Ima)

AMD Litija gradi dom
Poročali smo že, da gradi litij

sko Avto-moto društvo svoj dom. 
Dosedanja dela je opravilo dru
štvo z lastnimi sredstvi. V domu 
bodo upravni prostori, učilnica in 
garaža z vsemi potrebnimi stran
skimi prostori.

ske industrijske gospodarske or
ganizacije sistematično opazovale 
gibanje storilnosti, saj so to bo 
sedaj delali edinole v Predilnici 
in Lesni industriji.

Stanovanjsko naselje »Stavbe« v Litiji z že tradicionalnim okraskom
(beri: perilo)

Praznovanje obiinskega praznika
V okviru občinskega praznika 

občine Litija pripravljajo tudi 
krajevne organizacije na Vačah 
slovesnost v počastitev tega praz
nika in dneva JLA. Na proriavi 
bodo razen pionirjev sodelovali 
še mladinci in odrasli. Osrednja 
prireditev bo v nedeljo, 17. de
cembra. Za proslavo se priprav
ljajo moški pevski zbor, mladin
ski aktiv in društvo Svoboda. ZB 
NOV bo ta dan po slovesni aka
demiji pogostila matere padlih 
borcev. Teden od 17. do 28. de
cembra bo posvečen praznovanju.

V ponedeljek, 18. decembra 
imamo v načrtu razgovore s par
tizani — borci. Povabili Jih bomo 
v šolo, kjer bodo učencem pripo
vedovali o dneh, ki so bili žalost
ni, včasih po tudi veseli. — V 
torek si bomo ogledati muzej NOV
v Uiteji, ki bo za ta praznik

Za večjo varnost prometa
V Litiji si prizadevajo, da bi 

kar najbolj povečali varnost v 
prometu, tako tudi v železniš
kem. Zato so ustanovili posebno 
komisijo, ki si je izdelala obšir
ni delovni program. Tako imajo 
v načrtu, da bodo prihodnje leto 
uredili zraven upravnega poslop
ja ObLO čez železniško progo 
prehod (v Litiji bodo namestili 
most z ape.šce ,kot je na železni
škem prelazu na Titovi cesti v 
Ljubljani), cesto pa zaprli za ves 
premet, le-tega pa preusmerili 
mimo novega naselja Stavbe sko
zi železniški podvoz in naprej 
proti Zdravstvenemu domu. Ure
dili pa bodo še cesto zraven Pre-

v tamkajšnjo telovad- V soboto zvečer bomo po oko
liških hriibdh prižgali kresove. 
Zanje bodo poskrbeli pionirji in1 
mladinci.

Praznovanje na Vačah bomo M' 
ključih v nedeljo, 27. decembra 
dopoldne, s šahovskim tekmova
njem, popoldne pa si bomo ogl0' 
dati akademijo v počastitev ob
činskega praznika Liti je. G. D.

premešan 
naco.

Sredo, 20. decembra, bomo po
svetili obisku in okrasitvi parti
zanskih grobov. Sedaj skrbi za 
te grobove pionirska organizacija 
osnovne šole, zato bodo grobove 
olepšali pionirji sami. — Četrtek 
je določen za športna tekmova
nja z okoliškimi šolami. Ker na 
Vačah deluje tudi strelska dru
žina, bo v petek, 22. decembra, 
strelsko tekmovanje. Poiskali bo
mo najboljšega strelca.
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zmanjšalo število nesreč, ki se 
porajajo pri prehodu čez železni
co, kadar so železniške zapornice 
spuščene in nedisciplinirani peš
ci hočejo na vsak način čez pro
go. (ma)

Priprave na praznovanje 
novoletne jelke
Pretekli četrtak je bila v LitUJ 

seja odbora Zvezo društev Prl_ 
jateljev mladine, na kateri so i® 
volili tudi novo vodstvo, za Pre3' 
sodnico pa Jolko Kos. Danes ® 
bodo spet sestali. Na sestanek so 
povabili tudi zastopnike S00^ 
darskih organizacij, družbenih 0 
gamizaclj in občinskega ljudskef! 
odbora, na njem bodo pa 
11 o novoletnem praznovanju. 
čunnjo ,da bddo organizirali v ^ 
sil praznovanja otroški 
verjetno p« bo gostovalo v 
prod Novim letom v Litdjl 
Mestno gledališče iz Ljubija«6-

(m»)

Priprave na praznovanje občinskega praznika

dilnioe. Tako upajo, da ae bo iz Ljubljano.

Na zadnji seji odbora za Izved
bo praznovanja litiJdkega občin
skega praznika so sklenili, da bo 
zaključna svečanost ekuipaj s slo
vesno sejo občinskega odbora 23. 
decembra. V nedeljo 24. decembra 
bo pa v Litiji gostovala Opera 
Slovenskega narodnega gledališča

Na praznovanje litajc3#c®K® j0 
činskega praznika se pripc1’ 
tudi v okoliških krajih. N® ,e 
lah in na Vačah bo PraznoV jU<li 
trajalo kar teden dni, I**3. flj- 
na Polšniku bodo pripravili 
dnevno praznovanje.



Koga graiati: odbornika ali uslužbenca
Na zboru volivcev v Vrhovem 

pri Radečah so zastavili vpraša
nje občinskemu ljudskemu odbo
ru, zakaj ne prihaja na zbor vo
livcev vedno ena in ista oseba. 
To vprašanje je bilo zelo nejasno 
zastavljeno, dokler niso pojasnili, 
da gre za uslužbenca občinskega 
ljudskega odbora. V hrasto ški 
občini je namreč vpeljana prak
sa, da sodeluje na zborih volivcev 
razen odbornikov ljudskega od
bora tudi primemo število usluž
bencev občinskega ljudskega od
bora. To zategadelj, ker težijo za 
tem, da bi se uslužbenci spoznali 
z razmerami v komuni. Zatega
delj na zborih volivcev v posa
meznih krajih nc sodelujejo ved
no eni in isti uslužbenci. Prisot
nost uslužbencev pa je primerna 
tudi zategadelj, ker lahko v raz
pravi pojasnijo tudi tista vpraša
nja, na katera se odborniki niso 
pripravili.

Od to3 je nastalo na Vrhovem 
mišljenje, da 60 uslužbenci tisti, 
katerim gre pripisati odgovornost 
za delo zbora volivcev. Zal je do 
takšnega mišljenja lahko prišlo 
zaradi neaktivnosti tamkajšnjega 
odbornika ljudskega odbora, ki se 
tudi neredno udeležuje sej ob
činskega ljudskega odbora, zara
di česar ostane nepoučen o mar
sikaterem perečem vprašanju, o 
katerem je dolžan kot odbornik 
informirati volivce.

Po tem pojasnilu je prav goto
vo očitno, da je potrebno zahte
vati cd odbornika ljudskega od
bora, da posveti vso pozornost 
zborom volivcev in da jim odgo- 

j vori na vsa vprašanja, v kolikor 
j jih že drugače ne informira o 
j vseh vprašanjih, o katerih raz

pravlja ljudski odbor, torej o do
gajanju v komuni. Ce tega od
bornik ne more ali noče storiti, 
je dolžnost volivcev, da ga vpra
šajo, zakaj ni dober odbornik in 
kako zastopa njihova stališča v 
ljudskem odboru. V primeru, da 
na to vprašanje noče odgovoriti, 
kar se verjetno ne bd primerilo, 
je zbor volivcev upravičen zahte
vati tudi odpoklic svojega volje
nega predstavnika iz ljudskega 
odbora.

Po tem je menda jasno, da 
uslužbenec ni niti dolžan niti 

• upravičen voditi zbora volivcev, 
kajti s tem bi posegel v pristoj- 

| nesti in dolžnosti ljudskega od
bornika, kar bi pomenilo kršitev 

j pri nas uveljavljene demokracije 
in ureditve. or

V Jagnjenici komisije kra
jevnega odbora namesto 
sekcij SZDL
V Jagnjenici so se odločili, da 

bodo namesto sekcij SZDL uve
ljavili komisije krajevnega odbo
ra, ki bodo urejale pereča vpra
šanja komunale, socialnega skrb
stva in druga. Tukaj sodelujeta 
krajevna organizacija SZDL in 
krajevni odbor v vseh vprašanjih 
kraja. Socialistična zveza se je 
na ta način izkazala kot pobud
nik dejavnosti krajevnega odbo
ra in kraja. or

150 motornih vozil več kot 
pred dvema letoma 
v Hrastniku

Za ureditev 
Zidanega mostu
Ob pregledu sklepov zborov vo

livcev so na zadnji seji občinske
ga ljudskega odbora ugotovili, da 
je za popravila hiše, v kateri so 
tudi lokali v Zidanem mestu, že 
na razpolago poldrug milijon di
narjev, a nadaljnja 2,5 milijona 
din je mogoče zagotoviti iz stano
vanjskega sklada kot desetletno 
posojilo. Za nujno ureditev ceste 
v Zidanem mostu bodo predstav
niki ljudskega odbora posredova
li pri republiškem cestnem skla
du in na naj višjih forumih Slove
nije, kar bo gotovo pospešilo re
šitev tega problema.

Zdravniški pregledi otrok v Zidanem mostu

Pregled poslovanja mladin
skih organizacij
Občinski komite LMS v Hrast

niku 6e je odločil za pregled po
slovanja mladinskih aktivov in 
komitejev v občini. Posebna ko
misija bo opravila ta pregled še 
v tem mesecu. Ze zdaj pa opaža
jo, da mladinski aktivi, zlasti no
vi, še nimajo urejene članarine 
in formalnosti, ki jih članstvo v 
organizaciji zahteva. Upajo, da 
bo to vprašanje s pregledom po 
aktivih kmalu rešeno. • or

Krajevna organizacija SZDL v 
Zidanem mostu je znova opozo
rila na potrebo po zdravniškem 
pregledu šolskih otrok tega kra
ja. Kljub predpisom, ki zahtevajo 
tak pregled po šolah vsako leto, 
zdravniškgea pregleda šolskih 
otrok v tem kraju ni bilo že do
kaj let. To se dogaja kljub temu, 
da obstaja v Zidanem mostu 
zdravstvena ambulanta, ki pa se 
po nekih določilih železnice sme 
uporabljati zgolj za železničarje. 
Na ta način so prizadeti ostali 
prebivalci Zidanega mosta, in kot 
vidimo, tudi šolski otroci tam
kajšnje osnovne šole. Zdi se, da 
tak odnos do zdravstva vsekakor 
ni v skladu z načeli na tem pod
ročju. Letos se je namreč že zgo
dilo, da zaradi pomanjkanja 
zdravniškega pregleda otroci niso

; bili pravilno napoteni v poletna 
: letovanja. Tisti, ki bi morali do
j biti višinsko letovanje, so letovali
na morju, v nekaterih primerih

Konferenca rudniškega 
komiteja LMS v Hrastniku 
V petek zvečer je bila konfe

renca rudniškega komiteja LMS. 
Rrazpravljali so o organizaciji, 
gospodarskih vprašanjih in dru
gem. Omenili so tudi nekatere 
neurejene razmere v samskem 

domu. Na tej konferenci je bilo 
poleg 72 delegatov mladinskih 
aktivov prisotnih tudi nekaj 
predstavnikov družbenih organi
zacij.

or

pa je bilo obratno.

Začetek mladinske politične 
šole v Hrastniku
Po najnovejših informacijah 

se bo mladinska politična šola v 
Hrastniku pričela 24. t. m. Ta šo
la bo delovala v dveh oddelkih, 
in sicer v Radečah in v Hrastni
ku. Skupno bo ta šola sprejela 70 
kandidatov. Sola bo trajala 6 
tednov. Slušatelji se bodo sezna
nili na njej z osnovami znanst
venega socializma, delavskega gi
banja in politične ekonomije.

žičnica čez Savo pri Vrho
vem
Prebivalci Vrhovega si zelo že

lijo žičnice čez Savo. Ta bi skraj
šala delavcem pot na delo za 
dobrih 6 kilometrov. Kaže, da se 
bodo lotili ureditve tega proble
ma.

V Vrhovem imajo tudi klub v 
sklopu prosvetnega društva. V 
tem klubu je v zimskem času ze
lo živahno, kar je opaziti že zdaj 
v poznojesenskih mesecih or

V zadnjih dveh letih je v ob
čini Hrastnik registriranih 150 
motornih vozil več, kot pa jih je 
bilo zabeleženih leta 1959. Tako 
je trenutno stanje motornih vo
zil 380, v čemer pa niso zajeti 
mopedi, katerih je v občini preko 
400. Znatno povečanje je zabele
ženo zlasti med osebnimi avto
mobili in motornimi kolesi. Oseb
nih avtomobilov je bilo v hrast- 
niški občini leta 1959 le 51, med 
tem ko jih je letos že 117, motor
nih koles je bilo pred dvemi leti 
124, zdaj pa jih je že 208. or

Letos več kaznovanih od sodnika za prekrške
V času od 1. januarja do 10. ok

tobra t. 1. je sodnik za prekrške 
ObLO Hrastnik prejel 545 predlo
gov za uvedbo pravno kazenske
ga postopka. Od tega je v dveh 
primerih postopek bil ustavljen, 
84 primerov pa je bilo v pristoj
nosti drugih organov. Tako je 
sodnik za prekrške občine Hrast
nik kaznoval v omenjenem ob
dobju 459 kršilcev raznih predpi
sov. Največ je bilo kršitev pred
pisov o javnem cestnem prometu 
(179), kršitev predpisov o vozni
kih motornih vozil (103) in pre
krškov zaradi pretepov, neredov 
in drznega vedenja na javnem 
kraju (68). Denarnih kazni je bilo 
izrečenih v skupnem znesku 
886.650 din in za štiri prfmere za

porna kazen, skupno za 58 dni.
Lani je bilo delovno področje 

sodnika za prekrške znatno manj
še, saj je bilo obravnavanih le 
345 primerov. Letos je bilo pov
prečno mesečno obravnavanih kr
šitev predpisov za 13 več kot la
ni. V zadnjih mesecih se to pove
čanje znatno povečuje.

Posebne učne ure
Na šoli heroja Rajka so uvede

ne posebne učne ure za tiste 
učence, ki ne morejo slediti red
nemu pouku. Tako pomoč nudijo 
predvsem tistim učencem, kate
rim starši ne morejo pomagati. 
Ti so predvsem v višjih razredih 
osnovne šole.

Pomožna šola na Frtici
Po želji volivcev Frtice v 

Hrastniku naj bi občinski ljudski 
odbor preskrbel sredstva za grad
njo nove posebne šole glede na 
naraščajoče število otrok, ki ne 
morejo slediti pouku v osnovnih 
šolah. To vprašanje je aktualno 
zaradi zelo visokih vzdrževainin 
v zavodih za takšne otroke, ki se 
gibljejo tudi do 30.000 din meseč
no, medtem ko so v prejšnjih le
tih znašale okrog 10 tisoč din 
mesečno. Zaradi tega so se na ob
čini odločili z aureditev pouka 
vseh učencev, ki sodijo v pri
stojnost posebne šole na taki šoli 
na Frtici v Hrastniku. Nekaj 
učencev, trenutno potuje iz do
mačih krajev pod ustreznim nad
zorstvom v to šolo, vendar sma
trajo pedagogi in ustrezni organi 
občine, da bo potrebno zagotoviti 
oddaljenim otrokom primerne in
ternatske prostore ob šoli, s či-

Zaključne proslave 20-letnice vstaje v hrastniškl občini
V vsej hrastniški občini se že 

pripravljajo na proslavo dneva 
republike. Kaže, da bo najboljša 
slovesnost v Radečah, kjer imajo 
uveljavljen že poseben način 
enotnega nastopa recitatorjev, 
pevcev in glasbenikov z recitaci
jami, pesmimi in popevkami, ki 
govorijo o pomenu dogodka in 
njegovi zgodovini.

Začele so se že tudi priprave za 
zaključek praznovanja 20. oblet-

Sestal se je aktiv članov ZK 
— prosvetnih delavcev
Aktivi prosvetnih delavcev 

hrastniške občine so se sestali in 
pogovorili o aktualnih problemih 
šolstva. Te dni se je sestal tudi 
aktiv komunistov inženirjev in 
tehnikov.

or
tj . Kili . * /.

niče vstaje, ki bo na dan JLA. 
V tem zaključnem praznovanju 
bodo sodelovala vsa društva in 
organizacije kot tudi delovni ko
lektivi im šole. Z nizom manjših 
prireditev, ki bodo po vsej komu
ni želijo zajeti v zaključno praz
novanje vse prebivalstvo občine.

Za novo pokopališče 
v Jasrnjenici

mer se bodo stroški znatno 
zmanjšali. Za to bo potrebno ne
kaj popravil in preselitev v tam
kajšnjih prostorih. Gradnja glede 
na manjše potrebe ni nujna.

ŽEBNIK — MOČILNO: 
Popravilo poti
Za popravilo poti na Žebnik bo 

prispevala kmetijska zadruga Ra
deče—Dol 480.000 din in ObLO 
Hrastnik 370.000 din iz gozdnega 
sklada.

Komunalne dejavnosti
Volivci Radeč so predlagali, naj 

bo predana stanovanjski skupno
sti v Radečah vsa komunalna de
javnost za območje tega kraja in 
naj bodo vrnjena sredstva, ki so 
ob združitvi občin bila prenešema, 
in sredstva, ki so bila potem 
zbrana v ta namen pri komunal
nem gospodarstvu v Hrastniku.' 
To govori v prid močni aktivnosti 
in sposobnosti omenjene stano
vanjske skupnosti, vendar se po
javljajo v tem času novosti v 
pristojnosti stanovanjskih skup
nosti, kot tudi v urejanju komu
nalnih dejavnosti, zaradi tega bo 
občinski ljudski odbor to vpraša
nje obravnaval na seji, kjer bodo 
na dnevnem redu komunalna 
vprašanja občine.

I
Prevozna žaga za občino 
Hrastnik

V Jagnjenici pri Radečah že 
dalj časa ugotavljajo potrebo po 
ureditvi novega pokopališča. Po 
predlogu volivcev je občinsko 
ljudski odbor v Hrastniku odločil, 
naj to vprašanje čimprej uredi 
pristojni svet ljudskega odbora, 
da bo potem ustrezna komisija 
lahko določila zemljišče za tam
kajšnje pokopališče.

Ob razpravi volivcev v Svib- 
nem pri Radečah, da naj bi se
zonsko odprli žago veneči j anko, 
so odborniki ljudskega odbora v 
Hrastniku ugotovili, da bi bilo 
veliko primerneje, če bi kupili 
primemo prevozno žago, . katere 
zmogljivost bi zadostovala za kra
jevne potrebe. Ureditev tega 
vprašanja so prenesli na svet za 
industrijo in obrt, ki bo zadevo 
v kratkem rešil.

Gradnja nove poslovno-stanovanjske stavbe za podjetje »Elektro- 
Trbovlje- na Kidričevi cesti v Zagorju.

PRED JUTRIŠNJO KONFERENCO MLADINE ZAGORJA

Delovni dogovor

Seja ObLO Zagorje ob Savi
V petek je bila v Zagorju ob 

Savi seja obeh zborov občinskega 
Uudskega odbora. Na skupni seji 
so odborniki razpravljali in skle
pali o poročilu komisije za volit- 
VG in imenovanja.

Na skupni seji so odborniki 
sprejeli sklep o ustanovitvi Za
varovalnice za Zasavje pod na
slednjimi pogoji: da se skladi za
varovalnice, ki se ustvarijo na ob
močju občine Zagorje, to je živ- 
'jenske matematične rezerve, ga
silski sklad in sklad za prosveto 
v celoti in obvezno prenesejo na 
°bmočje občine Zagorje ob Savi 
t®r vodijo pri KB Zagorje in v 
°kviru zakonitih predpisov kori- 
stiJo po sklepih in predpisih 
®bLO Zagorje; da sklad varnosti 
^ garantna sredstva za povra
čilo premoženjskih škod ostane 
*sčasno na sedežu zavarovalnice, 
ljudski odbor sl pa pridržuje pra- 

da se najprej po 1 letu pre- 
"use tudi ta sklad na območje in

ja Torkarja SVETLOBA 
JCE v Zagorju
Islnočnjlm je v okviru 
laja In izven gostovala v 
lu Drama Slovenskega na- 
:a gledališča Iz Ljubljane, 
iji Jubilanta Staneta Sever- 

uprlzorUI Igorja forkarja 
ko intarzijo »Svetloba 

V glavnih vlogah so pa 
■JU Stane Sever, Majda Po- 
eva, Štefka Drolčeva, An- 
Kurcnt, Maks Furljcn, Ja- 
lohačck, Drago Makuc, Ali 
• Ivanka Mežanova. Milka 
6va In Aleksander Valič. 
®rJanl so goste Iz LJubl.ane 
eJ šc Jubilanta Staneta Se- 
- toplo pozdravili.

v pristojnosti ljudskega odbora 
in da imenuje ljudski odbor v 
Upravni odbor zavarovalnice naj
manj eno tretjino svojih pred
stavnikov; potrdili so nadalje 
pravila sklada za šolstvo občine 
Zagorje, o prenosu otroških vrt
cev v pristojnost stanovanjskih 
skupnosti, sklepali o pritrditvi 
dogovora s SAP Ljubljana in o 
pripojitvi Avtoprevoza k temu 
podjetju, o razglasitvi Tovarne 
elektroporcelana Izlake za indu
strijsko podjetje, o izdaji neka
terih poroštvenih izjav (za Rudnik 
rjavega premoga Zagorje za red
no poslovanje v zvezi z rekon
strukcijo separacije in dvigom 
proizvodnje premoga — 55,868.000 
din; za rudarska in geološka raz
iskovalna dela — 73,001.000 din, 
za razširitev obsega poslovanja 
pa - 50 milijonov din ter za 
»Varnost« za razširitev proizvod
nje — 40 milijonov din).

Medijske toplice —-

Izvršni svet LRS bo na predlog 
občinskih ljudskih odborov ime
noval kraje, v katerih so narav
na zdravilna sredstva, za zdra
viliške kraje. Po mnenju Sveta 
za zdravstvo LRS, ki bo predlo
žil Izvršnemu svetu LRS osnutek 
skupne odločbe o razglasitvi, pri
dejo v poštev za razglasitev kot 
zdraviliški kraj tudi Medijske 
toplic«. Ker je potreben za raz
glasitev potrjen urbanistični na
črt ln ga imajo za te vselej idej
no izdelanega, In ee za razglasi
tev Medijskih toplic za zdravili
ški kraj zavzema tudi Turistična 
zveza, so odborniki Občinskega 
LO Zagorje na zadnji seji sprejel

Jutri bo ▼ Zagorju VI. letna 
konferenca organizacije Ljudske 
mladine. Pred dnevi so mladinci 
na letnih konferencah aktivov 
kritično pregledali dosedanje de
lo in v sprejetih načrtih zagoto
vili uspešnejše delo aktivov v pri
hodnje. K temu je pripomoglo tu
di nekaj uspelih plenumov občin
skega komiteja LMS in nedavno 
posvetovanje predstavnikov mla
dinskih aktivov na Izlakah.

Kot izgleda ,hoče zagorska mla
dina pripravljena pričakati jutriš
njo konferenco, ki je še posebno 
pomembna zaradi bližnjega re
publiškega kongresa organizacije 
LMS. Zatorej ni čudno, če izhaja 
Iz poročila, ki ga je pripravil ob
činski komite LMS Zagorje, pre
cej samokritičnosti dosedaj oprav
ljenega dela aktivov kot tudi sa
mega občinskega komiteja LMS. 
Dejstvo je, da je bila glavna sla
bost v dosedanjem delu občinske
ga komiteja LMS zaprtost vase in 
reševanje posameznih problemov 
s pomočjo že ustaljenih navad, 
kar je v precejšnjem številu pri
merov slabo vplivalo na delo mla
dih aktivov. Ustanovljena je bila 
Tribuna mladdh, ki pa ni razen 
večera mladih literatov pripravi
la nič drugega, čeprav bi lahko 
ta oblika idejno vzgojnega dela 
imela poseben pomen, saj bi lah
ko bila Tribuna mladih v pravem 
pomenu besede. V načrtu so bili 
tudi trije seminarji za vodstva 
aktivov LMS, za člane občinskega 
komiteja LMS In za vodstva klu
bov mladih proizvajalcev, vendar 
niso bili organizirani. Prizadevali

so sl tudi, da bi ustanovili nekaj 
marksističnih krožkov. To jim je 
uspelo edinole na Industrijski ru
darski šoli (pa še tam je krožek 
čez čas nehal z delom).

Težave in problemi pa so nasto
pili tudi v posameznih aktivih in 

! ee jih je skušalo rešiti. Kljub te- 
, mu pa dejavnost posejneznib ak
tivov še vedno ni najboljša. Sicer 
zatrjujejo, da na to vpliva nekaj 

I objektivnih okolnosti oziroma te
žav, tako zapostavljanje mladine 
na delovnem mestu, pri soodloča
nju itd.

Seveda pa naštete pomanjklji
vosti še ne pomenijo ,da je bilo 
delo zagorske mladine v tem ča
su neuspešno. Ustanovljeno je bi
lo nekaj novih mladinskih akti
vov In poživljeno delo v ostalih 
aktivih, pripravljena je bila uspe
la Parada mladosti po ulicah Za-

ustrezan sklep.

22. decembra — zaključek 
Jugoslovanskih pionirskih 
Iger v Zagorju
V Zagorju bodo zaključili z 

Jugoslovanskimi pionirskimi ig
rami 22. decembra. Ob tej priliki 
bodo podeljene tudi nagrade naj
boljšim učencem za napisane pri
spevke v okviru natečaja, ki ga 
je razpisal občinski odbor SZDL.

(tna)

gorja In ostale prireditve ob Praz
niku mladosti in drugo. Uspešno 
je bžlo delo nekaterih aktivov, 
pri tem velja če posebej omeniti 
mladince in mladinke iz Tovarne 
elektroporcelana z Izlak, ki so s 
prostovoljnim dletom pomagali pri 
gradnji in dokončnem urejanju 
novega tovamišlcega poslopja. Ne
kaj uspehov pri delu je pokazal 
tudi že novo ustanovljeni aktiv 
▼ Kisovcu.

Razumljivo je, da bo morala 
jutrišnja konferenca zagorske mla
dine spregovoriti o vrsti proble
mov, ki težijo mlade Zagorjane 
in sprejeti konkretne zaključke. 
Kazno je pa, da bo v prihodnje 
dejavnost mladine Zagorja odvis
na — kot povsod — od lastne pri
zadevnosti In iznajdljivosti. Ce bo 
pa tega dovolj, tudi uspehi ne bo
do izostali. (ma)

30 MLADINCEV IN 
MLADINK IZ ZAGORJA 
NA ZVEZNI MLADINSKI 
DELOVNI AKCIJI
Letos je na zvezni mladinski 

delovni akciji pri gradnji avto
mobilske ceste Bratstva in enot
nosti sodelovalo tudi 30 mladin
cev in mladink iz Zagorja. Naj
več mladincev je bilo iz mladin
skih aktivov iz Industrije grad
benega materiala, obrata »Var
nost« Rudnika rjavega premoga 
Zagorje in iz Tovarne elektro
porcelana z Izlak.

Občinski komite LMS v Zagor
ju pa je letos ustanovil tudi lo
kalno mladinsko delovno brigado 
za pomoč pri gradnji posameznih 
športnih in drugi hobjektov in v 
katero se je priglasilo 124 mla
dincev. Na zemeljskih delih v 
Farčnikovi koloniji je delalo pov
prečno po 30 mladincev in mla
dink, predvsem iz aktivov iz In
dustrijske rudarske šole in Go
spodinjske šole Sicer je ta ak
cija le delno uspela, ker neka
teri aktivi LMS niso pokazali za 
to pravega razumevanja.

Razbremenitev zaposlenih žena
Zadnja konferenca za družbeno 

uveljavljanje žena v komuni v 
Zagorju se je tako v poročilu kot 
v razpravi dotaknila problemov 
zaposlovanja žena in pomoči pri 
razbremenitvi pri njihovem go
spodinjskem delu ter pri varst
vu in vzgoji otrok.

Statistični podatki kažejo, da

Priprave na praznovanje 
29. novembra v Zagorju
V Zagorju gredo k zaključku 

priprave za praznovanje 29. no
vembra. Krajevne organizacije 
SZDL pripravljajo skupaj s Svo
bodami in prosvetnimi društvi in 
šolami praznovanja v okoliških 
krajih. V Zagorju bo pa osrednja 
svečanost na večer pred prazni
kom v veliki dvorani Delavskega 
doma ,na kateri bo sodeloval tu
di moški komorni pevski zbor iz 
Celje s sporedom jugoslovanskih i 
borbenih pesmi. (maj

j« zdaj na območju zagorske ob
čine zaposleno 1.178 žena (in 
3.409 moških). V Tovarni Elektro- 
porcelana na Izlakah, v Tovarni 
konfekcije in pletenin »Sava« in 
v privatnem sektorju zapoeljuje- 
jo več ženske kakor pa moške 
delovne sile. Tako je doseženo 
— seveda če izvzamemo Rudnik 
rjavega premoga Zagorje zaradi 
specifičnosti del — v ostalih go
spoda rele: h organizacijah, zavo
dih in ustanovah razmerje med 
zaposleno moško in žensko de
lovno silo 1.318 : 1.005. To je že 
pomemben uspeh, če vemo, da jo 
drugod to razmerje znatno slab
še.

Razumljivo Je, da tako število 
zaposlenih žena terja rešitev ne
katerih vprašanj, zlasti pri raz
bremenitvi gospodinjskega dela 
(ne samo z uporabo posameznih 
strojev in drugih sodobnih pri
pomočkov), pač pa z organizacijo 
skupnih servisov. Seveda pa ne 
gr* pri tem pozabljati tudi na 
pomoč in organizacijo nekaterih

ustanov za pomoč pri negi in 
vzgoji otrok, prvenstveno zapo
slenih žena. Dosedanjih otroških 
varstvenih ustanov se zaposlene 
žene poslužujejo le v manjši 
meri, ker nista vsklajena zače
tek dela zaposlene žene in pri
četek dela v otroštvih varstvenih 
ustanovah. (Mimogrede je treba 
omeniti, da so zagorske otroške 
varstvene ustanove pretesne, da 
nimajo potrebne oprave, treba bi 
bilo uredbi tako ustanovo na 
Selu, nekaj pa tudi v okviru sta
novanjskih skupnosti ali hišnih 
svetov, o čemer bi bilo treba raz
mišljati).

V gospodarskih organizacijah, 
zavodih in ustanovah bi pa bilo 
treba razmišljati o prestavitvi 
začetka dela za žene na poznejši 
čas, da bi lahko doma zjutraj 
opravile najnujnejša dela (da jim 
ne bi bilo treba vstajati zgodaj 
zjutraj) in da bd spočite prihajale 
na delo, s tem bi pa bile tudi 
znatno produktivnejše kot doslej.

(ma) ,
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Iz naših krajev
Nove varstvene ustanove v hrastniški občini 
v Hrastniku
Po podatkih sveta za varstvo 

družine ObLO Hrastnik bodo v 
okviru stanovanjske skupnosti 
Hrastnik — spodnji del uredili 
kombinirano ustanovo, v kateri bo 
otroški vrtec in prostor, v kate
rem bodo šolski otroci lahko pi-

Večerna politična šola 
v Trbovljah prične z delom 
17. novembra
Tudi letos bo pričela delova i 

v Trbovljah politična šola za čla
ne ZK. Ustanovitelj šole je ob
činski komite ZK Trbovlje, šola 
pa deluje v sestavu delavske uni
verze. — Pouk v šoli bo po dva
krat tedensko in bo trajal pet me
secev. Sola bo delala v dveh od
delkih.

Seja odbora za proslavo 
20-letnice vstaje v Trbovljah
V ponedeljek je bila v Trbov

ljah seja odbora za proslavo 20. 
obletnice vstaje. Sklenili so, da 
bodo zaključne proslave na dan 
JLA. Ob tej priložnosti bodo po
vabljeni v šole oficirji JLA, ki 
bodo govorili o nastanku in raz
voju JLA. Delovni kolektivi pa 
bodo poslali svoje zastopnike v 
nekatere enote JLA. Proslave naj 
bi trajale teden dni.

Konference osnovnih 
organizacij ZK 
se končujejo
V hrastniški občini zaključuje

jo konference osnovnih organiza
cij ZK. Terenske osnovne organi
zacije ZK so že vse imele konfe
rence. Na Rudniku in v steklarni 
jih pravkar zaključujejo, ostale 
pa bodo izvršene do 25. t. m. 
Konference rudniškega in tovar
niških komitejev bodo v prvih 
dneh decembra.

šali svoje naloge v času, ko so 
njihovi starši zaposleni. Stano
vanjska skupnost pri Rudniku je 
eno otroško igrišče že dala v upo
rabo, drugo pa opremlja. Stano
vanjska skupnost v Zidanem mo
stu se je obvezala, da bo odprla 
varstveno ustanovo za predšolske 
otroke, za kar je v tem kraju 
nujna potreba. Prav tako bodo 
storili tudi v Radečah, kjer pa je 
pereče vprašanje prostorov. Ra- 

| zen tega delajo na tem, da bo 
obnovljeno otroško Igrišče pri 
vrtcu v centru, ki ne ustreza več 
namenu.

j Praznovanje v Hotemežu
| V Hotemežu bodo v kratkem 
i končali vodovodni rezervoar in 
bodo ob tej priložnosti pripravili 
tudi ustrezno praznovanje, ki bo 
združeno s praznovanjem 29. no
vembra.

V tej krajevni organizaciji 
SZDL je zadnje čase opaziti ne
koliko pomanjkljivo dejavnost, 
zlasti kar se tiče vodilniih članov 
iz Dobrave. Zanemarjeno je po* 
biranje članarine in tudi drugi 
stiki s člani organizacije. Neure
jeni so nadalje odnosi in stališče 
glede elektrifikacije Brunka, ka
tero vprašanje se po krivdi ne
sporazumov med prebivalci že 
nekaj let ne razvija povsem za
dovoljivo za kraj. O elektrifika
ciji Brunka je na zadnji seji 
ljudskega odbora bila izražena 
pripravljenost tega foruma, da 
dobi Brunk z novim proračun
skim letom še nekaj sredstev,

45 slušateljev v Politični šoli
Za politično šolo v Hrastniku 

je pričel občinski komite s kadro
vanjem. Vseh slušateljev bo pred
vidoma 45. Sola bo trajala 35 de
lovnih dni.

or

Konferenca tovarniškega 
komiteja LMS v Steklarni 
Hrastnik
V nedeljo je bila v prostorih 

uprave steklarne v Hrastniku 
konferenca tovarniškega komite
ja LMS. Poleg prisotnih 58 dele- j 
gatov, predstavnikov družbenih 
organizacij in drugih se je ude
ležil konference tudi direktor 
steklarne tov. Klanjšek.

toda osnovno aktivnost v tem po
gledu je vsekakor pričakovati v 
samem kraju. Obrat Apnenice Kresniške Industrije apna

ČLOVEK NAJ BO DEJANSKO MERILO ČASA
Minuli četrtek je bilo na pobu- i naj bi se zmanjšale številne ne- 

do občinskega sindikalnega sveta 1 zgode. Tako se je v letošnjem letu
6klicano posvetovanje z varnost
nimi tehniki Iz desetih večjih tr
boveljskih gospodarskih organiza
cij. Posvetovanje je bilo sklicano 
v okviru tedna varnosti, ki je v 
času od 12. do 18. novembra.

V daljši razpravi so proučili 
vzroke številnih nesreč in pouda
rili, da moramo skrbeti za to, da 
človeka zaščitimo pred morebitni
mi nezgodami oziroma da mora 
biti človek dejansko merilo, po 
katerem in s pomočjo katerega

Do konca novembra tudi že tretji most na cesti 
v šklendrovcu
Poročali smo že, da Komunal

no podjetje iz Zagorja opravlja 
dela pri urejanju nove ceste v 
Sklendrovuc. Dva mostova na 
trasi nove ceste sta zdaj že zabe
tonirana, tretji bo pa predvideno 
do konca tega meseca. Potem bo 
treba urediti na'nekaterih mestih 
še oporne zidove.

NEDELJA, 19. novembra
7.50 Hitri prsti; 8.00 Mladinska 

radijska igra — N. Nosov; Dogo
divščina Neznalčka in njegovih 
tovarišev; 9.05 Pisani zvoki za do
poldne; 10.00 Se pomnite, tovari
ši... — V vojaško šolo je bilo 
daleč — II, 10.30 Radi bi vas 
zabavali; 11.50 Hammond orgle;
13.30 Za našo vas; 14.00 Kvartet 
»DO« poje črnske duhovne pesmi;
15.30 Valček, nekaj mazurk im po- 
loneza; 16.00 Humoreska tega

me
dalja; 17.15 Radijska Igra — Ma
tej Bor: Težka ura; 18.30 Športno 
popoldne; 20.00 Izberite melodijo 
tedna; 20.45 Kitara im hammond 
orgle; 22.15 Oddaja za naše iz
seljence.

PONEDELJEK. 20. novembra
8.55 Za mlade radovedneže; 

10.15 Poje Kvintet Kranjčani; 12.05 
Deset minut z Beneškimi fanti; 
12.25 Zvočni kaleidoskop; 13.30
13.30 Zabavni orkester tega tedna; 
19.05 Naši delovni ljudje se ogla
šajo s pozdravi in čestitkami k 
Dnevu republike — 29. novembru; 
22.55 S festivala v Salzburgu.

TOREK, 21. novembra
8.55 Radijska šola za srednjo 

stopnjo — v Dna sama beseda — 
Sutjeska; 10.15 Izberite melodijo 
tedna; 13.05 Trio Mahkovič iz 
Zagreba; 12.25 Četrt ure z orke
strom Max Gregor; 12.40 Domači 
napevi izpod zelenega Pohorja; 
13.30 Lepe melodije; 14.35 Zvočni 
vrtiljak; 15.30 V torek na evide- 

meloddje na tekočem traku; 16.38 .nje; 18.45 S knjižnega trga; 19.05 
Hammond orgle; / 18.45 Iz naših I Delovni kolektivi za 29. novom-

Poročila poslušajte vsak dan ob 
5.05, 6.00, 7.00, 8.00, 10.00, 12.00,
13.00, 15.00, 17.00, 18.00 in 19.30 v 
radijskem dnevniku ter ob 22.00,
23.00 in 24.00 uri. Oddajo »Naši 
poslušalci čestitajo in pozdrav
ljajo« ob ponedeljkih, četrtkih 
m sobotah ob 14.35, ob nedeljah
pa ob 12.05 in 14.15. »Kmetijske todTla 7_ .Wiebe: Zlata
nasvete« vsak delavnik ob 12.15.
Oddajo »Dobro jutro, dragi po
slušalci« (pisan glasbeni spored) 
pa vsak delavnik od 5.00 do 7.00.

ČETRTEK, 16. novembra
9.25 Ruleta za zabavo; 10.15 Ve

liki zabavni orkestri; 11.30 Hitri 
prsti; 12.25 Melodija za opoldne;
13.30 Koroške pesmi poje Mari
borski komorni zbor pod vodstvom 
Rajka Sikoška; 15.30 Turistična 
oddaja; 19.05 Orkester Alfred 
Scholz; 20.00 Četrtkov večer do
mačih pesmi in napevov; 20.45 
Zabavni orkester RTV Ljubljana.

PETEK, 17. novembra
8.40 Stanko Cačkes: Bosna, ven

ček narodnih (Ansambel Srečka 
Dražila); 10.15 Dekle in njen go
dec; 10.45 Znane melodije in rit
mi; 11.00 V tričetrtinskem taktu;
12.05 Ob zvokih citer; 12.25 Igra 
Pihalni orkester LM pod vodstvom 
Rudolfa Stariča; 15.20 Zabavne

Da se prebivalci tega predela 
živo zanimajo za čimprejšnje do
končanje del, dokazuje tudi ak
cija prebivalcev Konjšice in Pod- 
kuma, ki so sklenili, da bodo da-

povečalo število izgubljenih delov
nih dni zaradi nezgod in bolezni 
od 12.857 v lanskem letu na 13.844. 
To je vsekakor številka, ki da 
m sliti. V prvem polletju letos je 
bilo 774 nesreč. Da bi se pa delno 
zmanjšale številne nezgode, so 
predlagali, naj bi se pri kolekti
vih izvedli medizmenični sestanki, 
na katerh bi govorili o pomenu 
sodobne HTZ službe in zaščite; 
nadalje, da bi bilo potrebno ana
lizirati in poiskati vzroke nezgod 
ter da je potrebno prikazati nji
hovo realno sliko, objasniti lju
dem, kolike materialne in finančne 
izdatke ima podjetje z nezgodami 
in v koliki meri vpliva to na za
služek.

Za čim boljšo izvedbo in da bi 
se dal čimvečji poudarek tednu 
varnosti, so predlagali, naj bi se 
v izložbah prikazali nazorni gra-

li les za leseno konstrukcijo mo- fjkoni s številom nezgod, vzroki
stov. Delno je zdaj ta les tudi že 
pripravljen.

Tamkajšnji prebivalci co po
magali pri urejanju te ceste tudi 
s prostovoljnimi delom. S tako 
akcijo je bilo v mesecu septem
bru precej storjeno, žal je pa 
neurje 18. oktobra napravilo spet 
precejšnjo škodo, največ zatega
delj, ker je struga Sklendrovšči- 
ce preozka In tako potok hitro 
preplavi bregove. (ma)

in škodo zaradi njih, hkrati pa 
prikazali najboljša zaščitna sred
stva za razna delovišča (rudnik, 
gradbeništvo, cementarna, elek
trarna itd.j. Nadalje naj bi vsako 
podjetje primerno uredilo čakal

nice, kjer se zbirajo delavci, in 
tamkaj nazorno prikazalo vzroke 
in posledice nezgod. Nadalje naj 
bi na sejah delavskih svetov, 
upravnih odborov, razpravljali o 
problemih varnosti pri delu, prav 
tako naj bi se izdelali oziroma 
dopolnjevali pravilniki o HTZ 
službi, o vsem tem pa naj bi raz
pravljali tudi sindikati. Pregleda
la naj bi se razna delovna mesta 
in ugotovilo, kako so zaščitena, 
potrebno je poudariti pomen raz- | zgod. 
nih zaščitnih sredstev, delavci naj

bi se seznanjali s proizvodnim 
procesom in varnostjo pri delu. 
Zdravniki naj bi pregledovali in 
obiskovali delovna mesta, če so 
primerna za določene delavce in 
povedali svoja mišljenja. Nadalje 
naj bi dijaki v šolah pisali o ted
nu varnosti, najboljše naloge pa 
bi se nagradile.

Poudarili so, da bodo ta širok 
načrt dosledno izvedli in se tru
dili, da bi se zmanjšalo število ne-

Seja predsedstva konference za družbeno aktivnost žena 
v Trbovljah
Predsedstvo konference za ak

tivnost žena v Trbovljah se je 
pred tednom prvič sešlo. Za pred
sednika so izvolili tovarišico Maj
do Kovačič, ki je znana zelo ak
tivna delavka v organizaciji žena 
v preteklih letih. Predsedstvo je 
pregledalo sklepe konference za 
aktivnost žena. Govorili so tudi 
o programu dela v prihodnje. 
Ugotovili so, da jim sedanja obli
ka delovanja nudi neprimerno 
večje možnosti za uveljavljanje

žena v življenju kot dosedanje 
organizacijske oblike. Odločili so, 
da se bodo lotili predvsem bi
stvenih družbenih vprašanj v zve
zi z uveljavljanjem žena v jav
nosti. S tem v zvezi bodo posku
šale žene, ki so v predsedstvu 
konference zainteresirat# z vztraj
nim in doslednim vplivanjem 
predsedstva vse pristojne čindie- 
lje za odločnejšo pomoč pri uve
ljavljanju žena v proizvodnji in 
družbenem življenju. or

Z zagorskimi svobodarM v Franciii
(Nadaljevanje)
8. oktobra popoldan je bil na 

sporedu drugi koncert v Frey- 
mingu. Dopoldne so igrali »Veseli 

V okviru prireditev v tednu revirčapl,« pri neton gostjjpjčar- 
vamosti od 12. do 18. novembra 1«. Urjena je Slovenka Pro- 

nedeljo dopoldan v prosto- et«ri so bili nabito polni. Po ko-

Odprta razstava 
o HTV v Zagorju

prireditev

so v
rih Delavskega doma v Zagorju sdu 6mo ^ zbra*' v dvorani, ki je

U : 1 _ ^ « _ .n MA O 1 r MM rM
odprli v prisotnosti zastopnikov 
javnega življenja, gospodarskih 
organizacij in ustanov razstavo 
o higiensko-tehničmi varnosti pri 
delu. Razstavljeno gradivo še po
sebej opozarja na potrebo pove
čanja skrbi higiensko-tehnični 
varnosti ,saj je znano, da zagor-

bila povsem polna. S koncertom 
smo začeli ob 15.30. V imenu dru
štva »Slavček« nas je pozdravil 
predsednik Anton Skruba, ki je 
dejal;

»Dragi rojaki! Veseli me, da vas 
lahko v imenu vseh društev 
(»Slavčka«, »Triglava« in »Save«)

kolektivov: 20.00 Vesela godala; 
20.15 Tedenski zunanjepolitični 
pregled; 21.15 Oddaja o morju in 
pomorščakih; 22.45 Vesela godala.

SOBOTA, 18. novembra
8.30 S popevkami po svetu; 9.25 

Radi bi vas zabavali; 11.00 Gorenj
ski folklorni motivi v priredbi 
Tončke Maroltove; 11.30 Poje te
norist Mario Lanza; 12.05 Borut 
Lesjak sklada v narodnem tonu; 
13130 Poje Ljubljanski oktet; 13.45 
Dunajski valčki; 15.20 Poje Lju
bljanski komorni zbor; 19.05 Pes
mi in plesi narodov Jugoslavije; 
20.00 Vedri zvoki; 20.20 Radijska 
komedija; 21.00 Izbrali smo za 
prijeten konec tedna.

ber; 20.30 Radijska igra — Mimi 
Malenšek; Slepe miši; 21.40 Pev
ka Liljana Petrovič.

SREDA, 22. novembra
8.55 Pisani svet pravljic in 

zgodb; 9.25 Melodije v modrem;
11.00 Poje sekstet bratov Pirnat 
iz Jarš; 11.15 Človek in zdravje; 
12.05 Poslušajmo Kmečko godbo; 
12.25 Igramo za vas; 13.30 Narod
ne pesmi iz Makedonije; 13.45 Go
dala in vibrafon; 16.00 Šoferjem 
na pot! 16.45 Četrt ure z ansamb
lom Jožeta Privšfca; 18.45 Ljudski 
parlament; 19.06 Pozdravi in če
stitke pred praznikom Republike;
20.00 Spoznavajmo svet in domo
vino; 21.00 Zabavne melodije za

ske gospodarske organizacije ! najlepše pozdravljam in želim, da 
vplačujejo precejšnje zneske pri- j b* ®e kar najlepše počutili na 
spevka za socialno zavarovanje današnji kulturni prireditvi, 
po posebni stopnji zaradi pove- j Dragi gostje iz Jugoslavije! 
Čanja števila nezgod in bolezen- j Srečnega se počutim, da lauteo 
skih izostankov nad določenim. danes iz tega kraja enkrat po- 

Razstava je izredno zanimiva zdravim vas, rojake iz rojstne do- 
in si jo velja ogledati. Se posebej I movine. Mi izseljenci smo ponosni 
pa priporočamo ogled razstave na vaše kulturno delo, ko prina-
vrsern tistim, ki še vedno menijo, 
da hdgiemffco-tehnično varstvo ni 
naloga vseh proizvajalcev in 
upravljavcev. (ma)

Sate med nas Slovence pesem in 
godbo, ki jo mi izseljenci tako 
radi poslušamo. To je za nas ko
šček domovine od vas.

Želimo vam mnogo uspeha v 
glasbenem in pevskem m (stopanju 
in da bi se počutili kar najbolj 
vesele in zadovoljne med nami. 
Ko boste odhajali od nas, prosim, 
da ponesete in izročite od nas 
vseh izseljencev našim Slovencem 
in Jugoslovanom v naš roj«5tni 
kraj kar najbolj goreče pozdrave.«

Potem smo začeli z nastopom. 
Vsi so bili zadovoljni. Cez čas pa 
smo začeli Igrati na družabnem 
večeru s plesom. Ne morem popi
sati razigranosti in veselja naših 
rojakov in domačinov. Veselja,

našiR; kakor pa da bi zaplesali.'
Tamkajšnji časopisi so zelo po* 

hvalno pisali o naših nastopih, 
hkrati pa dodajali, da smo prinesi* 
med rojake osvežilo, ki je razgi' 
balo tudi domačine. Objavili s5 
tudi sliko našega vokalnega ai' 
sambla. Sicer so pa zatrjevali, 
še nobena skupina, tudi ne prof«' 
sionalna, kaj šele amaterska, h* 
tako uspela.

Da je temu tako, priča tudi P«" 
vabilo zastopnikov Radia Saaf' 
brileken, da so pripravljeni P0" 
sneti celoten program. Povabil«

vriskanja in prešernosti ni hotelo iSmo 2 veseljem sprejeli. (Naših1
nastopom so namreč prisostvoval* 
tudi zastopniki omenjenega Radi*, 
za to pa nismo vedeli do tr«" 
nutka, ko so nas povabili, da na) 
pridemo snemat).

10. oktobra smo se morali posl«' 
viti od naših gostoljubnih rol®' 
kov Iz Merlebacha in Freyminga' 
Dogovorili smo se, da se born« 
zvečer sestali z našimi gostite') 
v gostilni lije Kostelac.

(Nadaljevanje prihodnjič)

biti konec.
Naslednjega dne popoldan Je bil 

na programu koncert v Creutz- 
waldu (ki je oddaljen okrog 14 km 
od Merlebacha). V majhni dvora
ni, ki pa je bila nabito polna, smo 
bili zelo toplo sprejeti. Za rojake 
v Creutzwaldu smo bili prva sku
pina iz stare domovine, ki Jih je 
obiskala. Koncert je v celoti uspel. 
Po koncertu sta pa oba instru
mentalna ansambla igrala za ples. 
Prisotni so raje poslušali igranje

V* v#

VOHUN NA LETALIŠČU

ZANIMIVOSTI
»Časopisni kajmanl«
Prebivalce Barcelone je izredno 

presenetila vest, ki so jo objavili 
nekateri tujd časopisi ln v kate
rih Je pisalo, da je osem 4 do 5 
metrov dolgih kajmanov (kroko
dilov) vdrlo v Barcelono. Prišli so 
iz dveh bližnjih rek. Nekatere 
med njimi so ubili šele pred ob
činsko hišo.

Presenečenje prebivalcev Bar
celone, ki o lovu na krokodile v

središču milijonskega mesta do 
takrat niso nič vedeli, Je bilo 
opravičeno. Nihče doslej ni slutil, 
da živijo v dveh rečicah Leo- 
bregat in Besos tako nevarne ži
vali. Sele čez nekaj časa so ča
sopisi pojasnili nesporazum: ta 
dogodek se je resnično pripetil — 
toda v mestu Barcelona v Vene
zueli. Novinarji pa so v hitrici 
napisali, da se je borba proti kro
kodilom razvijala v španski Bar
celoni.

N

IZDAL S/ Me, VUNU6-«-. 
pa m/ je uničil. Mkdo

TODA PRIČEL BOM 
IVOV A !

»A*



Jeklene žične vložke — šlarafl- 
Ja - za kauče, postelje, stole ln 
fotelje vam po ugodni cen) Izde
luje RABIČ JUSTIN, žično ple
tilstvo — Bled.

Kmetijska zadruga Zagorje 
proda večje Število ročnih na- 
hrbtnih in prevoznih Škropilnic, 
trierje, razkuževalne bobne, mo
torne Škropilnice, zaprašile«, 
travniške brane, elektromotor in 
večje število manjših strojev in 
orodij.

Prednost nakupa ima sociali
stični sektor. Razprodaja bo v so
boto, 25. 11. 1961 ob 8. uri na Iz
lakah pri Zadružnem domu.

Ob bridki izgubi mojega moža 
in očeta

Janka Zupanc iz Podkuma 
se iskreno zahvaljujem Mirku in 
Maksu Zupancu ter Martinu Po- 
trpinu za njihovo skrb in trud 
ter vsem ostalim, ki so pokojni
ka spremili na zadnji poti, iskre
na hvala.

Žalujoča žena ter sinova 
Poldi in Jani.

Poceni prodam zelo dobro ohra
njen globok otroški voziček. — 
Nas'ov v uoravi lista.

Združenje šoferjev in avtome
hanikov LRS, podružnica Tr
bovlje, ima namen pričeti s te
čajem prometne stroke za kvali
fikacijo voznikov motornih vozil.

Vpisovanje za ta tečaj je vsako 
soboto od 18. no 20. ure v domu 
Rudarja (pisarna združenja šo
ferjev). Prav tako se lahko ome
njene dneve dobi vsa pojasnila 
glede pogojev.

Po dolgotrajni bolezni nas je 
za vedno zapustila naša ljuba 
mama

ANICA KOZMOZ
Zahvaljujemo se vsem, ki so ji 

nudili v času njene bolezni toli
ko pozornosti, uslužbencem rud
nika, ZB, Društvu žeina in Soc. 
zavarovanju Zagorje za materi
alno pomoč.

Nadalje se zahvaljujemo tov. 
Bračunu, vsem darovalcem ven
cev in cvetja, godbi, govorniko
ma in vsem, ki so jo spremili na 
njeni zadnji pOti.

Žalujoči sin in ostalo sorodstvo
Zagorje, 27. 10. 1961.

za tople poslovilne besede ob 
grobu.

Zahvaljujemo se tudi zdravni
ku dr. Komorowsfcemu za skrb in 
pomoč v zadnjih dneh njenega 
življenja.

Prav tako iskrena hvala vsem, 
ki ste nam pismeno ali ustno iz
razili sožalje in v teh težkih 
dneh sočustvovali z nami. 
Neutolažljivi otroci z družinami

Ob težki izgubi mojega nena
domestljivega, skrbnega moža 

ALOJZA ROJCA 
se iskreno zahvaljujem vsem 
sorodnikom, znancem, predvsem 
pa sosedom ter vsem, ki so ob 
težki uri kakorkoli sočustvovali 
z menoj. Vsem darovalcem ven
cev in cvetja prisrčna zahvala. 
Zahvala tudi govornikom ing. 
Schneiderju, tov. Plevniku in tov. 
Krežetu, za poslovilne besede ob 
odprtem grobu. Posebno zahvalo 
izrekam tudi Obratu Trbovlje in 
paznikom za izkazano čast .

Iskrena zahvala nadalje delav
ski godbi in pevcem Zarja. Vsem 
in vsakomur še enkrat prisrčna 
hvala.

Žalujoča žena Karolina in 
ostalo sorodstvo.

| film »Hrepenenje«; 18.—20. novem- 
, bra ameriški barVni Film »Ni 
! imena na naboju«; 19. novembra 
I matineja ob 10. uri slovenskega 
filma »Sestavljen program XVI, 
31-a«; 21. novembra ameriški barv. 
VV film »Kovinasta zvezda«; 22. 
in 23. novembra češki film »Ro
meo, Julija in tema«; 25.-27. no
vembra nemški film »Cvetje za 
državnega tožilca«.

Kino »Delavski dom« v Zagorju:
16. novembra domači cinem. film 
»Nebeški odred«; 18,—20. novem
bra ameriški barvni cinem. film 
»Cowboy« — v nedeljo, 19. novem
bra, matineja ob 10.; 22. in 23. no
vembra ameriški film »Polkovnik 
ln jaz«; 25.-27. novembra amer. 
film »Mladi levi«.

Kino »Svoboda« Kisovec: 16. no
vembra amer. drama »Tetovirana 
roža«; 22. in 23. novembra amer. 
krim. film »Obremenilna priča«; 
25. in 26. novembra ameriški barv. 
cinem. film »Vikingi«.

Kino Šmartno pri Litiji: 16. no
vembra danski film »Igra mla
dosti; 18. in 19. novembra franc, 
barv. cin. film »Nenavadna Ame
rika«; 22. in 23. novembra angleški 
film »Jokaj ljubljena zemlja«.

Ivana Ovčak, Hrastnik 308,
preklicujem govorice o Matiji 
Knezu iz Hrastnika.

Preklicujem žaljivke, izrečene 
proti Alojziji Potočnik, TVbovlje, 
Trg revolucije 13, ter se ji zahva
ljujem, da je odstopila od kaz. 
pregona. — Mira Mastnak, Trbov
lje.

Ob nenadomestljivi in nepo
zabni izgubi naše drage mame, 
stare mame

PAVLE BALOH
se iskreno zahvaljujemo za vso 
pomoč, darovano cvetje in vence, 
posebno sindikalni podružnici in 
upravi Zdravstvenega doma Tr
bovlje, društvu babic Trbovlje, 
kolektivu bolnice Trbovlje, SZDL 
Partizanska cesta in teren Trg 
Svobode, zlasti pa Vsem dragim 
sosedom ter za zadnje spremstvo 
vsem sorodnikom, prijateljem to 
znancem, ki so se V velikem šte
vilu udeležili pogreba, godbi Svo
bode center to pevskemu društvu 
Zarja to sploh vsem, ki so po
kojnico spremili na njeni zadnji 
poti.

Posebna hvala govornikom tov. 
Jegliču, Klopčiču to Zupančičevi

ZDRAVNIKOV V TRBOVLJAH
16. novembra dr. Komorowsky
17. novembra dr. Drnovšek
18. novembra dr. Drnovšek
19. novembra dr. Drnovšek
20. novembra dr. Kramberger
21. novembra dr. Južnič
22. novembra dr. Komorowsky
23. novembra dr. Drnovšek

COMMERCE
Zastopstvo inozemskih tvrdk, Ljubljana, Delni

čarjeva ulica 1,
telefonska številke: 32-802 32-024

„ 32-803 32-067 •. _
32-804 , 32-805

Zastopamo renomirane inozemske firme, ki oskr
bujejo našo kemično, tekstilno, papirno, gradbeno 
in druge industrije a surovinami, stroji in orodji 
ter naše kmetijstvo z umetnimi gnojili in rastlin
skimi zaščitnimi sredstvi.

Kino »Delavski dom« v Trbov
ljah: 16. novembra ital.-španski
film »Preiskovalni sodnik«; 17.— 
20. novembra nemški film »Rdeči 
krog«; 21. —23. novembra italijan
ski cinem. film »Moralist«; 24.-27. 
novembra jugoslov. film »Trčenje 
na paralelah«.

Kino »Svoboda — Trbovlje II«;
17,—20. novembra. fra~ic W film 
»Oži ljubezni«; 21.-22. novembra 
eimeriški barvni CS film »Tisti 
njen nasmeh«; 24. in 25. novenbra 
a/tieriški barvni CS film »Dober 

! dan žalost«.
kino »Svoboda — Zasavje« v 

Trbovljah: 18.—20. novembra amer. 
barv. CS film »Zbogom orožje«; 
24.-27. novembra ameriški barvni 
CS film »Sajonara«.

Kino »Svoboda II« v Hrastniku: 
16. novembra italijanska barvni

Rojstva: Antonija Plazar, Bo- 
j ben 4 — dečka.

Poroke: Franc Pešec, rudar,
Praipretno 10 in Martina Kreže, 
gosp. pom., Kovk 15.

Smrti; Franc Alauf, rudar, Dol 
pri Hrastniku 66 — star 32 let; 
Frančiška Šterban, gospodinja, 
Hrastnik 242 — stara 71 let.

ZAGORJE
Rojstva; Anica Burgar, Loke pri 

Zagorju — dečka.
Poroke: Martin Kos, delovodja, 

Selo 72 in Olga, Logar, uslužbenka, 
Zagorje — Ul. talcev 5; Franc 
Razboršek, Polšina 8 in Frančiška 
Jesenšek, delavka, Šemnik 22; 
Labud Radovič, keramični tehnik, 
Zagorje — Cesta zmage 43 in Dag
mar Globokar, učiteljica, Mlin- 
še 14.

Smrti: Marjeta SiNovec, roj:
Primc, gospodinja, Ravenska vas 
49 — stara 61 let; Antonij« Mezeg, 
roj. Razboršek, gospodinja, Za
gorje — Okrogarjeva koL 9 — stara 
70 let; Agata Potokar, roj. Anžlo- 
var, gospodinja, Kisovec 57 — sta
ra 85 let.

TRBOVLJE
Rojstva: Uršula Kramžair, Tr

bovlje — dečka; Leopolda Sušnik, 
Partizanski vrh — dečka; Valerija 
Pečik, Zagorje — deklico; Terezija 
Galun, Hrastnik — deklico; Anica 
Crnkovič, Trbovlje — deklico; Jo
žefa Otopal, Trbovlje — dečka.

Poroke: Janez Molek, delavec, 
Ljubljana, in Marta Zgonc, de
lavka, TrboVlje; Josip Knez, teh
nični risar, Trbovlje, in Marija 
Hribar, delavka, Trbovlje; Janez 
Smešnih, steklar, Trbovlje, to 
Magdalena Ravnikar, delavka, 
Trbovlje; Franc Ravšl, rudar, 
Trbovlje, Božidara Cestnik, de
lavka, Trbovlje; Stanislav Guzelj 
iz Trbovelj in Ana Hočevar, 
uslužbenka, Trbovlje.

Smrti; Martin Zibert, upokoje
nec, Trbovlje — star 56 let; 
Alojz Radenšek, upokojenec, Tr
bovlje — star 67 let.

BREŽICE
Rojstva; Dragica Ivanuš, Kra

ljeva c — dečka; Jožefa Ctoel, 
Brežice — dečka; Angela Kocjan, 
Mali vrh 33 — deklico; Marija 
Planinc, Videm-Krško — dečka; 
Antonija Germovšek, Stara vas 
ob Sotli — deklico; Neža Slak, 
Artiče 7 — dečka; Marija Žitnik, 
Slogonsko 29 — deklico; Emilija 
Držanič, Čatež 63 — dečka; Tan
ka Stojkovič, Brežice — deklico; 
Katica Komar, Zagreb — dečka; 
Marija Jalovec, Mali Cimik 1 — 
dečka; Ivanka Lubej, Globoko 73
— dečka; Jožica Kroži, Čatež 64
— dečka; Marija Priveršek, Mo
stec 5 — deklico; Josipa Crljanič, 
Harmica 39 — deklico.

Porok ni bilo.
Smrti: Neža Komočar, gospo

dinja, Krška vas 48 — stara 58 
let; Marija Kovačič, upokojenka, 
Krška vas 113 — stara 64; Stanko 
Zidarič, poljedelec, Globoko 45

— star 29 let; Jožica Priveršek, 
Mostec 5 — stara 1 dan; Vincenc 
Držanič, soc. podpiranec, Stari 
grad 12 — star 76 let.

Iz matičnega urada LITIJA ni
smo prejeli porodila.

Ponesrečili 
so se
ZAGORJE
Mirko Borišek, 33, miner, IGM

— pri čiščenju pobočja kamnolo
ma se je odtrgal kamen in ga 
udaril; Venčeslav Žurga, 36, de
lavec, Rudnik — premog mu je 
padel na desni bok; Maks Škri
njar, 48, upravnik, Obrtno mizar
stvo — desni prst je prišel med 
krožno žago; Lado Tomše, 46, de
lavec, IGM — pri postavljanju 
elevatorja v vagone si je poško
dovanec spustil devator na no
go; Stefan Grošelj, 31, delavec, 
Rudnik — na poti v službo mu 
je na spolzkih tleh spodrsnilo, , 
padel je to se udaril na koleno 
leve noge; Jože Smrkolj, 37, šo
fer, Rudnik — na poti v službo 
mu je spodrsnilo zaradi snežnih 
tal to si zlomU levo nogo.

LITIJA
Rafael Končar, 19, delavec 

Stanovanjska skupnost — na poti 
na delo je zapeljal na posuto ce
sto, pri tem pa padel to si po
škodoval obe roki; Martin Krhli— 
kar, 22, avtomehanik, Avtoservis
— ker ročna zavora motorja rti 
delovala, se je pri tem prevrnil 
to si poškodoval obe roki; Niko
la Strbai, 22, delavec, Remont 
PVP — pri premeščanju dvigal
ke na drugi tir si je poškodoval 
mezinec leve roke; Ignac Vodi
šek, 34, delavec, Gozdni obrat — 
pri sečnji bukovine mu je spo
drsnilo ta si je pri padcu poško
doval nogo.

TRBOVLJE
Vinko Lugarič, 42, delavec, 

Rudnik — poškodba desnih re
ber; Anton Senica, 43, delavec*' 
Hodnik — poškodba desne roke; 
Oto Kajina, 20, delavec, Stano
vanjska skupnost — poškodba 
desne roke; MMia Funti, 17, de
lavec, Rudnik — poškodba desne 
roke; Milan Tbnarac, 20, delavec
— poškodba desne noge.

TEDENSKI ŠPORTNI PRECLIB

Zaključni računi gospodarskih organizacil
Kmetijska zadruga z. o. j. Radeče 

na dan 31. decembra 1960

Postavka Znesek 
(v 000 din) Postavka Znesek 

(v 000 din)

A. Osnovna sredstva A. Viri osnovnih sredstev
Osnovna sredstva ... 1 I I 3.801 Sklad osnovnih sredstev . . J 13.329
Denarna sredstva osn. sredstev 8.139 Drugi viri osnovnih sredstev . -

B. Sredstva skupne porabe B. Viri sredstev skupne porabe
638Sredstva skupne porabe .... 

Denarna sredstva skupne porabe 438
Sklad skupne porabe...................
Drugi viri sredstev skupne porabe

C. Obratna sredstva
C. Viri obratnih sredstev

Sklad obratnih sredstev . . . . 1.747
Skupna obratna sredstva . . • Drugi viri obratnih sredstev . . 1.200

D. Izločena sredstva D. Rez. sklad In drugi skladi
Denarna sredstva rezervnega skla-

2.246
Rezervni sklad in drugi skladi . 2.243:

la In drugih skladov .... Viri nerazporejenih sredstev . . 448
Denarna sredstva nerazporejenih

96 E. Viri sredstev v obračuna In
sredstev ............................. druga pasiva
E. Sredstva v obračunu In dru- Kratkoročni krediti za obratna

ca nktlva sredstva ....................................... 4.000
Kupci in druge terjatve ... 1 12.537 Dobavitelji in druge obveznosti . 4.459
Druga aktiva ........................ 18.366 Druga pasiva.................................. 15.559

Skupaj . . . 43.623 Skupaj . . . 43.623

Vodjo računovodstva:
Angela Florjančič

Predsednik UO:
Mavrici,) Jevševar

Direktor:
Frane Kramžar

Slikarstvo in pleskarstvo Trbovlje 

na dan 31. decembra 1960

Po8ta"ka
Znesek 

(v 000 din) Postavka Znesek 
(v 000 din)

A. Osnovna sredstva A. V|rl osnovnih sredstev
Osnovna sredstva ...?••• 476 Sklad osnovnih sredstev . . . 659
Izločena sredstva 183 Drugi viri osnovnih sredstev . .

B. sredstva skupne porabe B. Viri sredstev skupne porabe
Sredstva skupne porabe .... 
Denarna sredstva skupne porabe 9

Sklad skupne porabe...................
Drugi viri sredstev skupne porabe

9

C. Obratna sredstva
C. Viri obratnih sredstev

Sklad obratnih sredstev .... 523
Skupna obratna sredstva . 1 . ; 754 Drugi viri obratnih sredstev . .

D. Izločena sredstva D. Rez. sklad in drugi skladi
denarna sredstva rezervnega skla-

231
Rezervni sklad in drugi skladi . 231

Ja ln drugih skladov .... Viri nerazporejenih sredstev . . 152
Denarna sredstva nerazporejenih t i E. Viri sredstev v obračunu In

sredstev .................................. druga pasiva
E. Sredstva v obračunu In dru- Kratkoročni krediti za obratna

ta aktiva »redstva ...................................... 250
Kupci ln druge terjatve .... 1,298 Dobavitelji in druge obveznosti . ■i 1.127

»-J^ga nktlva ........................ .... - Druga pasiva .................................. —

Skupaj . . . 2,951 Skupaj . . . 2,961

Vodja računovodstva;
Mira Narogl a v

Predsednik UO:
Albert

Direktor:

Slovenska conska liga 
Rudar : Ilirija 2 : 2 (0 :1)
V zadnji tekmi, ld jo je V ne

deljo Rudar odigral v jesenskem 
delu prvenstva, ee je pred pri
bližno 1500 gledalci pomeril z Ili
rijo. Kljub spolzkemu igrišču so 
začeli napadalci obeh moštev že 
v prvih minutah s silovitimi na
padi, toda igro so imeli ves čas 
v rokah domačini. Številni gle
dalci so ogorčeni zapustili igrišče, 
kajti gostje so prikazali grobo 
in nefalr igro, v čemer jim je v 
veliki meri pomagal zelo slab sod
nik Kordeš iz Kopra, ki je že v 
prvih minutah igre izpustil tekmo 
iz Pok.

Domača napadalna peterka je 
uprizorila nekaj zelo lepih ta ne
varnih napadov, toda žoga v pr
vem delu igre ni našla poti v 
mrežo. Tako so gostje kar dva
krat s same gol črte izbili žogo. 
Z zamenjavo mest met Dežela
kom to Knezom je postal napad 
domačinov še učinkovitejši. V 29. 
minuti je Koršič izkoristil napa
ko Kravogla to dosegel vodstvo 
za Ilirijo. Po tem zadetku so do
mačini potisnili v obrambo goste, 
toda Utajami so se z grobo in 
nefair igro poskušala otresti pre
moči domačinov. Z nešportnim ve
denjem in grobo igro so se odli
kovali zlasti Koršič, Sobol to 
Breme.

Ko so igralci v prvem delu šli 
v garderobo, je Sobol na neko 
pripombo gledalca odgovoril z ne
športno to skrajno žaljivo gesto; 
obrnil se je to omenjenemu gle
dalcu pljunil v obraz.

Drugi del je pripadal Rudarju. 
Toda gostje so z bunkerskim si
stemom in nadvse grobo igro ho
teli na vsak način odnesti obe 
točki. Mo elab sodnik Kordeš je 
sodil v očitno korist Ilirije in 
sploh ni reagiral na grobe pre
krške gostov.

V 58. minuti je Knavs izenačil. 
Nekaj minut za tem je Koršič po
večal rezultat. V 87. minuti pa je 
Knavs z najlepšim golom — ka
kih pet metrov je letel po zraku 
in z glavo dosegel drugi zadetek 
— postavil končni rezultat.

S prikazano igro je Ilirija na
pravila zelo mučen vtis na drugi 
strani ji je pa z grobim in ne
športnim vedenjem zagotovila 
dragoceno točko.

Rudar : Nova gorica 
3 :1 (0 :1)
V zaostali tekmi slovenske con

ske nogometne lige sta sc v petek 
popoldne pomerili moštvi Rudarja 
ln Gorice. Tekmo je slabo vodil 
zvezni sodnik Jakše lz Ljubljane, 
saj je večkrat delal začetniške

Teren je bil zelo težak za igro; 
razmočeno in blatno igrišče je 
večkrat povzročilo nezaželeno 
ustavljanje žog in tudi prekrške. 
Napadalci obeh moštev so večkrat 
sredi poti'oistali brez žog, ki so se 
ustavljale v mlakužah. Napadalna 
petorka Rudarja je takoj prevzela 
pobudo v svoje roke in izvedla 
nekaj nevarnih akcij, toda vsi 
streli so šli čez gol ali pa so jih 
branilci odbili daleč v polje. In v 
očitni terenski premoči domači
nov je gostom uspelo povesti prvi 
polčas igre z ena proti nič.

V prvem delu igre so imeli na
padalci Rudarja kar tri zrele pri
ložnosti za dosego gola, ki ga niso 
znali izkoristiti oziroma ga ni 
znal realizirati Knavs.

Drugi del igre je terensko in 
tehnično pripadal domačinom. 
Serija akcij, strelov in požrtvo
valnosti je končno rodila uspeh. 
Precej neokreten in neborben 
Knavs je v 49. minuti prvič načel 
mrežo gostov. Preigral je nekako 
obrambo in s kakih petnajstih 
metrov lepo plasiral žogo. In v 
protinapadu bi Gorica kmalu do
segla drugi gol po krivdi branilca 
Kravogla. V 05. minuti je Knavs 
preigral obrambo gostov ter s ka
kih desetih metrov zadel vrata 
gostov. V 75. minuti je Jakše raz
veljavil gol, ki so ga dosegli gost
je po grobem prekršku nad vra
tarjem Krajškom. Končni rezultat 
je dosegel v 83. minuti Halilagič.

V tem srečanju se je izkazal Pi- 
šek, toda še vedno rad zadržuje 
žogo in malo preveč preigrava, 
toda vsekakor je njegova igra 
dobra. Rudar se je v tej tekmi 
predstavil kot nehomogeno mo
štvo, nekateri igralci so preveč 
»komandni«, Halilagič, tako da se 
morajo zanje boriti drugi (Kos. 
Breznikar).
V tem srečanju sta razočarala 
Knavs in Halilagič ki nista pri
kazala dobre igre, temveč le 
ležernost in neborbenoet.

ek
SCL — mladinci 
Rudar : Ilirija 2 : 0 (1 : 0)
V nedeljo so se mladinci Ru

darja pomerili z ustreznim mo
štvom Ilirije. V zelo lepi in zani
mivi igri so domačini zasluženo 
osvojili obe točki.

Ljubljanska podzveza 
Proletarec : Bratstvo
2 :1 (2 :1)
V zadnji tekmi ljubljanske no

gometne podzveze je v nedeljo 
Proletarec na domačem igrišču 
premagal v zelo lepi to zanimivi 
igri gnete iz Hrastnika. Obe mo
štvi ata se trudilo, da bi doseglo 
zmago, toda to je uspelo doma
činom. Z nedeljsko zmago je Pro
letarec sedaj na vrtru lestvice.

Zadetke sta za Proletarca do
segla Prašnik in Starc, za Brat
stvo pa Trintar. - Sodnik Va-

nel Li iz Trbovelj je srečanje vodil 
avtoritativno. i

Grafičar : Svoboda (Kiso
vec ) 3 :0
Nogometaši iz Kisovca so v ne

deljo gostovali v Ljubljani, kjer 
so se pomerili z* nogometaši Gra
fičar j a. Domačini so uspeli, da 
so z borbeno in požrtvovalno igro 
obdržali obe točki doma.

Rudar (Hrastnik) : Duplica 
3 : 0 (1 : 0)

Rudar je v nedeljo prikazal zelo 
slabo in neborbeno igro. Zelo sla
ba je bila obramba, napad pa ni 
znal izkoristiti nekaj zelo zrelih 
priložnosti za dosego golov. Gost
je so bili bolj pokretni to so 
imeli veliko več od igre, kar pove 
že sam rezultat.

/

LNP — mladinci 
Proletarec : Bratstvo 3 : 2 
Grafičar : Svoboda (Kiso
vec ) 3 :0
Rudar (Hrastnik) : Duplica 
0 : 8

Tekmovanje za jugoslovan
ski pokal
Rudar (P) : Rudar (T)
22 :11 (8 : 6)

V osmimi finala za rokometni 
pokal FLRJ eo v nedeljo gosto
vali trboveljski rokometaši v 
Plevi j ah, kjer so se pomerili z 
rokometaši Rudarja. V zanimivi 
igri je uspelo v drugem delu igre 
občutno povečati razliko to odlo
čiti srečanje v svojo korist. S tem 
porazom je Rudar izpadel iz na
daljnjega tekmovanja. ek

Tekmovanje za jugoslovan
ski pokal
Trnovo : Rudar 60 : 61
V tekmovanju za jugoslovanski 

pokal so v nedeljo košarkarji Ru
darja gostovali v Trnovem. V 
dramatični to zelo hitri igri je 
uspelo Rudarju tako rekoč v zad
nji sekundi odločiti srečanje v 
svojo korist. Z dobro igro so do
mačo mi vodili že s petnajstimi ko
ši razlike, toda lepe to uspešne 
akcije gostov so jdtn razbile vse 
napade to obrambo. Gostje so 
uspeli znižati razliko v zadnjih 
minul ah, ko so se približali izena
čitvi ter končno v zadnjih trenut
kih igre dosegli zmagovit koš. S to 
zmago eo ec trboveljski košar
karji uvrstili v nadaljnje tekmo
vanje. ate
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| PONIŽANJE črnega Jfmma
(Del težke zgodovine ameriških črncev)

Jf Toda ugrabitve sužnjev so kmalu nadomestili z redno trgo- 
ll vino s sužnji. Leta 1552 je imela Ldsabona pri sto tisoč prebi
li valdh deset tisoč sužnjev in šestdeset trgovcev s sužnji. Nič 
g manj jih ni imela Španija. Z odkritjem novega sveta — Amerike 
“ pa se je ta živa trgovina s sužnji prenesla čez Atlantik. Prvotni 
= prebivalci Amerike — rdeči sužnji se niso obnesli pri težkem 
j| delu na velikih sladkornih plantažah, ki so se vedno bolj širile, 
g Lastnike plantaž pa je rešil težkih skrbi za delovno silo 
g veseli španski pater Las Casas iz Seville. Ta je ugotovil, da 
jj lahko en Črnec napravi več kot štirje Indijanci. Več let je 
g namreč živel na Kubi in postal pozneje celo škof v Chiapcsa 
g v Meksiku. Tu je spoznal vse grozote belih do zasužnjenih 
|§ Indijancev. Za te se je zavzel. Trdil je namreč, da imajo rdeči 
g krščansko dušo in da se jih zaradi tega ne sme zasužnjevati, 
g Pri Črncih pa o tem ne more biti niti govora, ker je te pač bog 
g ustvaril za delavne živali . . .
g Tako je pater iz Seville rešil Indijance popolnega uničenja,
H toda milijone Črncev je s tem v prihodnjih stoletjih obsodil na 
g trdo suženjstvo. Zato prav lahko tega veselega moža v rajvi kuti 
s proglasimo za ustvarjalca rasnega problema, ki je kot vidimo 

j spet po zadnjih dogodkih v Alabami še danes eden najvažnejših 
! notranjepolitičnih problemov ZDA.

Leta 1517 so začeli Spanci sistematično prevažati Črnce čez 
morje. Afrika je postala tako neizčrpen vir delovne sile za Ame
riko. Kot morski psi na lovu za človeškim mesom, tako so se ; 
sedaj pojavljale na Zlati in Slonokoščeni obali razen španskih ; 
tudi ladje drugih narodov. Holandci so si že leta 1593 uredili i 
v Gvineji svojo prvo močno postojanko za trgovino s sužnji. ; 
Sledili so jim Danci in Francozi. Kapitan John Ho\vkins je prvi 
stalni angleški trgovec s sužnji. Te si je preskrbel, ker jih je ; 
pač lahko dobil, največ z zamenjavo za razne predmete ali pa 
tudi z napadi na španske in portugalske ladje. Toda Hovvlcins 
je bil pobožen mož — njegova ladja je nosila ime »Jezus«, njen 
kapitan pa je kmalu postal najbogatejši mož Anglije.

Stotisoče in stotisoče sužnjev je šlo odslej čez Bristol in ; 
Liverpool v Novi svet. Vedno bolj se je množila dobičkonosna : 
trgovina s sužnji. V štirih stoletjih je tako romalo po tej solzni 
poti v suženjstvo petnajst do dvajset milijonov Črncev, nič manj 
pa jih ni umrlo ob lovu belcev nanje. In med potjo do obale, 
pri prevozih čez morje, ki so se vlekli tuda po več mesecev, 
pa tudi v tujem svetu, kjer se mnogi niso mogli prilagoditi živ- j 
ljenju na tujem.

B Cma slonovina — kot so takrat zaradi visoke cene imenovali I 
g črne sužnje - je šla vedno hitro in dobro v promet. Posestniki g 
1 plantaž sladkorja in pozneje bombaža so potrebovali vedno več 
a delavcev. V holandskih kolonijah je veljal mlad, močan Črnec 
1 500 guldnov, Črnka 450, v Braziliji so prodajali moškega sužnja 
§ za 16 goldinarjev. V francoski koloniji San Domingo je veljal 
1 takrat suženj 1200 do 1500 liver!
1 Suženjstvo se je širilo predvsem na jugu Amerike, medtem 
§§ ko gospodarski razvoj severnih kolonij ni dovolil večjega raz- 
Sz maha suženjstva. Industrija in trgovina, majhna kmečka go

spodarstva severu niso nudila toliko pogojev. Zato so bili tu suž
nji že v XVIII. stoletju v glavnem le služinčad. Prav nasproten 
pa je bil položaj v južnih kolonijah, n. pr. v Georgiji in Južni 

= Karolini. K sladkornim in tobačnim nasadom so se pridružili še 
I riž ter pozneje bombaž. Sirile so se plantaže. Zato so veleposest- 
] niki Juga zahtevali vedno več sužnjev. Življenje teh pa je bilo 

; vedno teže. Garati so morali od ranega jutra do poznega večera.
! posestnik je bil njihov neomejeni gospodar. Lahko je sužnje 

pretepal in ubil. poročil, ločil, prodal. Niso bili redki pri
meri. ko je farmar prodal komaj odrasle otroke ali pa otro
kom mater. Zato so se vedno bolj množili pobegi sužnjev in 
pogani za njimi. Sledila so mučenja in še slabši pogoji za 
brezpravnega Črnca. Toda prav ta je v zgodovini ZDA odigral 
usodno vlogo.

Petega marca 1770 je prišlo do prvega spopada med držav
ljani in kraljevimi angleškimi vojaki. Ljudje so pretepli nekaj 
»rdečih sukenj«, kot so imenovali vojake angleškega kralja.

; S palicami .kamenjem in ledenimi sneženimi kepami so se po- g 
i stavili vsi meščani Bostona proti osovraženim vojakom. Njihov g 
| vodja je bil mlad, ubogi suženj Crispus Attucks. Vzpodbujal je S 
! množico, naj nažene angleške zasužnjevalce iz mesta.

Prišel je oddelek angleških vojakov in začel streljati v ljudi. “ 
I Vodja upornih prebivalcev Bostona, mulat Crispus se je zrušil. — 
j Padio je tudi nekaj belcev. Toda prav odjek strelov v Bostonu g 
[ je bil tisti, ki je" povzročil upor proti Angležem po vseh ameri- f 
i ških kolonijah. Prve kaplje krvi za svobodo Amerike so bile | 
i prelite - in bila je to kri Črnca. Toda tako so zasužnjeni Črnci | 
j igral veliko vlogo v vsej osvobodilni vojni ameriških kolonij, š 

J V svobodna Ameriki so namreč videli tudd svojo svobodo.S5

Iz jugoslovanskega filma «Leto je krivo za vse«

(Se nadaljuje)

Vedno bliže je dan, ko bodo I Očitno nastaja nova verzija nje- 
razglasili obsodbo Adolfu Eich- govih spominov, v katere vpleta 
mannu. V času procesa so naja- j svoje »poglede na svet«, ki jih je 
vili, da bo sodba izrečena v no- med procesom ves čas skušal 
vembru. Predsednik Jeruzalem- ' »spraviti v promet«. Takrat Je iz- 
skega sodišča dr. Moše Landau je i javil sodniku Ravehu, da je pri- 
sicer obljubil, da bo objavil ta staš filozofije Emanuela Kanta, 
termin štirinajst dni prej, da bi Že med procesom je izrazil željo, 
besedilo obsodbe in njeno uteme- da bi napisal knjigo, v kateri bi 
ljitev lahko v miru prevedli v objavil tudi svoje prepričanje, 
hebrejski, nemški in angle'ki je- Vprašanje, kaj se bo z Eich-

mannora zgodilo in kakšna bo

— Od 339 anketiranih alkoholi
kov v Zagrebu jih je 46 izgubilo 
20.966 delovnih ur, ki v proizvod
nji pomenijo 33,402.368 din izgube.

— Med poškodbami, ki jih zdra
vijo na nezgodni postaji v Za
grebu, jih je 50—80% povzročil al
kohol.
- Leta 1956 je bilo v LR Srbiji 

izrečeno 36.984 kazni za različne 
prekrške, ki jim je botroval al
kohol.

— Vas Vinica pri Varaždinu 
šteje 2000 prebivalcev. Ena šestina 
otrok je med 7. in H- letom. Od 
teh jih je 14% kroničnih alko
holikov, praktičnih abstinentov je 
pa samo 39 %.

— Po anketi Sveta za prosveto 
n kulturo LRS, ki je bila nare

jena v 7 vinorodnih in 8 nevino- 
rodnih občinah Slovenije, znaša 
število učencev višjih razredov 
osnovnih šol, ki redno uživajo 
alkohol, v vinorodnih predelih 
12.7 %, v nevinorodnih pa samo 
0,5 %.

— Leta 1954 smo poročali Zdru- 
I ženim narodom: V Jugoslaviji po- 
I pijemo letno za 120 milijard din 
alkoholnih pijač (prav toliko pa 

' znašajo tudi vse naše socialne 
| dajatve).

— Povprečno izdelamo v Jugo- 
> slaviji na leto 11.296 vagonov žga
nih pijač. Ker zaradi visokih za
ščitnih carin izvozimo letno komaj 
10 vagonov teh pijač, pomeni, da 
celoten pridelek žganja popijemo 
sami.

— Nad 60 % vsega žganja sku
hamo iz sliv. Mnogokrat dodaja
mo slivam še sladkor, ki ga za te 
potrebe celo uvažamo!

— Proizvodnja umetnih vin je 
danes v Jugoslaviji za 1100% več
ja, kot pa je bila pred drugo sve
tovno vojno.

Znanost in nogomet
Znanost je na Norveškem hva

ležna nogometu za svoj razvoj. 
V tej državi mora nogometna zve
za odstopiti tri četrtine svojega 
čistega dohodka od nogometnih 
tekem za podporo znanstvenih 
raziskovanj.

V trinajstih letih, odkar je no
gometna zveza podpisala omenje-zik, kar ne bo v prid le Eichman- 

nu in njegovemu branilcu, am
pak tudi mednarodnemu tisku.
Kdaj bodo izreki! obsodbo, še nih- j čitev jeruzalemskega sodišča, 
če ne ve, celo sodniki ne. / u p 

Adolf Eichmamn je mod tem v 
zaporu pri Djelam'. v kraju, ki joi 
daleč od Ha! te. V nasprotju t z

^trdile,0 'Eichm^hu- ! Prc^ ^^vi je izginil zaboj z | spravljeno v lesenih zabojilr Pre-
do bolan, .,c neki vladni uradnik datom v vrednosti 33 milijonov ^ejleUlo g^J*™***

obsodba, je še vedno nejasno. Po- no pogodbo z državo, so prejeli 
čakati bo torej še treba na odlo- |norveški laboratoriji preko 16 mi

lijard dinarjev podpore.

Izginil zaboj z zlatom
zagotovil,’ da je Eichmann povrem dinarjev, in sicer na poti iz Lon- 
zdrav in da živi normalno živijo- v Zdrich. Policija ne ve

kako bi rešila to uganko. Zabojnje jetnika.
Zapor v Djclami pj^j so namreč prevažali z letalom in 

angleška policijska utrdba, ki soli« 113 nepojasnjen način izgnil.
je bil
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jo leta 1918 spremenili v izraelski IV Londonu so natovorili v neko 
zapor. Sedaj je baje Adolf Elcb-1 družbe Swissair
mann edini jetnik tega zapora, po^ihko zlata v vrednosti 420 mi- 
ker se Izraelcem ni zdelo dovoli »Jonov dinarjev - zlato pa je bilo 
varno, če bi bili v Elchm-nnovi 
bližini še kakšni drugi jetniki.
Eichmanna so povsem izolirali in 
zastražili s policisti, med kateri
mi nobeden ne obvlada nemškegi 
jezika. Eichmanna obiskuje vsak 
dan zdravnik, na razpolago pa so 
mu vse -knjige, ki si jih želi, in 
lahko čila kadar koli hoče.

Razen tega Eichimnn piše knji-

Za vročekrvneže
Na novem športnem stadionu 

za nogometne tekme v Washing- 
tonu, ki je stal 11 milijard dinar
jev, so uvedli neko novost. To je 
dvanajst dobro izoliranih celic, 

ki vanje med tekmo zanro preti
rano vročekrvne navijače, da ne 

go, in sicer brez pisalnega stroja, bi motili poteka tekme.

Baslu. Toda šele ko so zlato iz- 
tovarjaH, so ugotovili, da manjka 
en zaboj. Za sedaj še niso ugoto
vili, ali je bilo v zabojih zlato v 
palicah ali ploščah, ali pa je bil 
v njem nakit.

Manj oglasov
V bodoče na Japonskem ne bo 

več potrebno, da bi možje po ti
sku razglašali, da niso plačniki 
dolgov, kj bi jih delale njihove 
žene. Vrhovno sodišče v Tokiu 
je izdalo načelno razsodbo, po ka
teri v nobenem primeru ne more 
biti mož odgovoren za dolgove, 
ki jih napravi njegova žena brez 
njegove vednosti in pismene pri
volitve.

— Letno pridelamo v naši državi 
povprečno 42.430 vagonov vina. 
Izvozimo ga okrog 2100 vagonov, 
400 vagonov ga predelamo v razne 
vinske destilate, 230 vagonov pa 
za vinski kis. Vse ostalo ostane 
doma!

— V zadnjih nekaj letih popi
jemo Jugoslovani povprečno 60.850 
vagonov alkoholnih pijač.

— Na vsakega prebivalca Jugo" 
slavije odpade letno 35,8 litra al
koholnih pijač in samo 0,3 do 
0,5 litra sadnih sokov, medtem ko 
Švicar popije 10—30 litrov sadnih 
sokov na leto, Nemec 5 litrov itd.

— Leta 1953 so v gostinstvu 
predstavljale alkoholne pijače 
54 % celotnega prometa, hrana 
28%, brezalkoholne pijače pa sa
mo 4,73%. Ostalo so bile nočnine 
in neblagovni promet.

FILM
NOVICE IZ UFUSA 
»Poklican je in V 3«
V Beogradu je podjetje UFUS 

končalo s snemanjem filma »Pokli
can je in V 3*, katerega je režiral 
Milenko Štrbac.

Glavna vsebina filma je velika 
tragedija dijakov in profesorjev v 
zločinskem pokolu leta 1941 v Kra
gujevcu. Film pa ni posvečen samo 
Kragujevcu, temveč vsem mladim 
ljudem tega kraja, Glinam, Šabcu 
in Gradiški — vsem mladim dija
kom izmed IS in 17 let starosti. 
Film prikazuje mladino, ki jo je 
zatekla okupacija, pa ravno tako 
smrt, težave, žalost, a tudi veselje 
in upanje v boljše in lepše.

Medaljon s tremi srci
Izdeluje se film, ki je imel prej 

naslov >Navadna dekleta*, in ga 
režira Vladimir Slijepčevič. Snema
nje se razvija po programu in je 
doslej že skončan prvi del od treh. 
V prvem delu igrajo glavne vloge: 
Karlo Bulič, Viktor Starčič, Beba 
Lončar in Stojan Dečermič. V dru
gem delu bosta nastopila Stanislava 
Pešič in Severin Bjelič — v tretjem 
pa Vesna Krajina, Miloš žutič in 
Boris Dvornik (poznan iz filma 
»Deveti krog*).

Leto je krivo vsega
Temu filmu je končno dan na

slov, ki je prej imel ime ‘Nihče, 
kakor ti*, je pa komedija, v kateri 
igra Mija Aleksič vlogo Dositeja 
oziroma moža, ki odhaja na letni 
oddih dva dni pozneje kot njegova 
zena. Vsak po svoje doživlja razne 
izkušnje zakonske zvestobe — na 
koncu se pa vse srečno konča. — 
Režiser filma je Peruša Djordjevič, 
glavne vloge pa igrajo: Olga Nadj. 
Sonja Hlehš, Milena Dravič, Mavid 
Popovič, Rade Markovič, Djuza 
Stojiljkovič in drugi. — Premiera 
tega filma bo v začetku decembra 
1961.

Glasbena komedija »žvižg 
ob osmih«
Pripravlja se domača glasbena 

komedija revijskega tipa pod na
slovom »Žvižg ob osmih*. Film re
žira Sava Mrak, glavno vlogo P* 
igra popularni pevec Djordjc Mar
janovič.

' —Svoje znanje prodajam samo za težko zlato, pripominja vede- 
ževalka.

— Na nesrečo je to ves denar, ki ga zmorem, odgovori ciganka.
— Potem ga spravite in odidite!
Morale« .1« bil nadvse zadovoljen, saj je že videl pred sabo

obilno večerjo.
— Gospa, nadalJule Carmen, pravijo, da ste bogati. To bo ver

jetno res, kajti tisti, ki verjamejo v vašo znanost, prihajajo od vseh 
strani in vaš trud obilno poplačajo. Vzemite za danes to malenkost 
in napravite dobro delo — prosim vas!

— To ni moja navada. Vzemite denar in Izginite!
- Rotim vas, gospa, nadaljuje mlada žena, da mi pomagate. 

Potrebno ml Je mr.ogo upov, več kakor drugim. Moram zvedeti, kaj 
me v bodočnosti čaka, da se ohr-brlm in s potrpljenjem počakam 
na srečo, ali pa se naveličam življenja... Gospa, še enkrat vas...

- Zadržujete in motite me ter postajate nesramni, zavpije 
Perina. Izginite, ker imam važnejše opravke!

Morales se Je že umaknil k vratom, toda Carmen je jezna In 
razočarana pristopila k Perln.1, ji strgala z obraza masko in Ji a 
satansko jezo ter še večjim obupom rekla:

- Poglejte me, gospa! Zapomnite si moj obraz, da (Ja boste 
kdaj pozneje lahko spoznali. Danes ste mi brez milosti porušili In 
uničili vse, verjetno lažne upe in pogum, da bi počakala na sreč
ne)^ dni. Vseeno: potrpežljivo bom čakala! Ne spadam med tiste 
ljudi, ki jih nesreča uniči in niti ne poskusijo, da bi se spet vzdig
nili. Sem med tistimi, ki vedno znova vstanejo. To sem že storila 
in bom, če bo potrebno, ponovno dokazala. Spet bom vstala hi 
uspela b.»m! Toda takrat se pazite, gospa: našla bom način, da se 
vam oddolžim!

Perina je mlado c!panko poslušala zavzeto. Iz črnih ocf mlade 
žene so bliskale strele in lahna rdečica je dajala njenemu obrazu 
posebno lepoto. ... . ,,,

Resnično, ta mlada žena ni takšna, kot so drugi, je mislila 
vedeževatka, ko Je opazovala razjarjeno ciganko. Njena odločnost 
je enakovredna njeni lepoti. Kdo naj ve, kakšna bodočnost jo še 
čaka? Vsekakor jo bolje, da U je taka oseba zaveznik kot pa na
sprotnik. Kdo neki Je pustolovce, ki spremlja to lepo. mlado raz-
Jarjenko? . .

Ko je Carmen povedala vse, kar ji je težilo srce. sc Je obrnila 
in hotela zapustiti rdečo hišo. In prav tedaj, ko Je prišla do Mora- 
lesa, ki se je s strahom in hkrati z veseljem pomikal proti vratom, 
so jo zaustavile besede:

- Nesrečnica, ali bo* tu pustila najin tolar?
Carmen »e ni zmenila za besede svojega spremljevalca.
— Počakajte! je iznenada rekla Perina.
- Kaj želite? vpraša Carmen in se počasi obme.
_ pridite bliže! Upam, da ee bova sporazumeli.
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Maščevanje in ljubezen
Carmen je pristopila k mizi in čakala, kaj bo dejala vedeževolka.
— Dejala sem, da vedežujem samo za zlato, je začela Perina. 

To je res, kajti v nasprotnem primeru bi svoje znanje samo poni
ževala. Toda zato, ker »te ml všeč, bom napravila, kar nisem 
hotela za srebrni tolar, zastonj in pa - je nadaljevala po krajšem 
premiljevanju, ker ste ponosni, vam predlagam, da bi delali 
skupaj!

— Kako? vpraša ciganka.
— Po vašem nenavadnem oblačilu in po mandolini sklepam, da 

sta potujoča umetnika.
- Res je, je odvrnila Carmen in rahla rdečica ji je zalila obraz 

— pojem na javnih mestih.
— Dobro, je zopet povzela besedo Perina. Ko bom končala delo, 

mi boste pokazali, kaj znate. Recimo: zapeli- mi boste balado vaše 
domovine. Se strinjate?

— Najlepša hvala! Seveda sprejmem!
— Ce Je tako, vzemite najprej svoj donar.
Carmen je ostala nepremična, toda Morale« Je s svojim! dolgimi 

prsti pograbil za tolar In ga'urno spravil v žep. Takoj po tem opra
vilu se Je spet vrnil na prejšnje me3to pri vratih.

- Kdo je to? vpraša Perina in se nehote nasmehne.
- Moj brat, gospa, Je z na pol prezirljivim glasom odvrnila 

Carmen. Takoj nato je popravila svoje besede:
- Zelo mi je vdan in bi žrtvoval tudi življenje zame. Mimo tega 

je zelo dober, če ne celo odličen glashettik in dober sabljač.
- Dober meč mi lahko pride še kdaj prav. Je pomislila Perina, 

glasno pa je nato rekla:
— Dajte ml roko!
— Izvalite!
Nekaj časa vedeževatka molče opazuje nepravilne črte na 

majhni, nežni reki. Nato pa spusti roko mlade žene In Jo pogleda 
ostro.

- Kaj vam je? sc začudi Carmen.
- Kaj mi je? ponovi vprašanje vedcževalka. Norčevali bi »e 

iz mene In moje umetnosti - in to upravičeno - če bi se vam pust:ia 
preslepiti.

— Kaj ate hoteli s lem povedati?
- No, potem sl zapomnite: vaša skromna obleka me ne bo 

preslepila!

— Moja skromna obleka? Tega pa res ne razumem, je vsa pr®" 
padena odgovorila Carmen.

— O, vi! Potemtakem hočete preizkusiti moje znanje in modrost- 
nadaljuje gospodarica rdeče Mšč. Priznati moram, da ste svojo vlog® 
odlično zapirali. Toda — kakor vidite — vam va*a ukana ni uspel a: 
vi niste ciganka, vi ste plemenita gospa! Ne tajite! Tisto, kar se** 
vam povedala, je resnica!

Cigamkln obraz Je prekril Izraz zmagoslavja, toda ta nenadn* 
sreča je kmalu izginila z njenega obraza.

r Poslušajte, gospa! je z drhtečim glasom začela govoriti Car' 
men. Poslušajte in verjemite mi: uvidela sem, da je vaša umetnos 
nezmotljiva. Toda nekateri ljudje imajo v življenju nerešljty® 
uganke. Med te spadam tudi Jaz. Vaše besede me ne preseneča.0' 
toda v trav« trenutku sem Usta, ki stoji pred vami: ciganka, po")' 
Joča pevka, in tisti ubogi tolar, ki ste ga zavrnili, je vse m®-> 
premoženje.

— Ce je to res, potem ste rojeni pod nenavadno zvezdo h1 ‘J 
moje oči ravnokar nekaj videle, kar doslej še niso in ne bo® 
nikoli več.

— In kaj ste videli?
— Sijajno bodočnost! Neizmerno bogastvo! Moč brez meja 

skoraj kneževskl položaj!
- Sijaj! Moč! Knežji položaj! Je ponavljala mlada žena, 

da se ji blede. 7. reko Je potegnila po obrazu in si obrisala 
čelo. — Ali sem res to slišala ali se ml samo sanja, ali pa sc m 
samo norčujete iz moje bede?

— Ne, ne norčujem se. Kar sem vam povedala, Je resnica-
— Ali... ali... Je začela Jecljati Carmen — ali se bo ved®1 

vanje kmalu uresničilo?
— Pokažite mi še enkrat roko, šele potom vam bom lahko 

govorila.
Ko-kšnl dve minuti Je vedeževaika opazovala njeno roso.
— Da, jr končno rekla, km«Ju se bo uresničilo.
- Kako pa lahko to uresničim?
— Moja znanost vam na to ne more odgovoriti. ,
— Kako pa se bo končala ta nenavadna sreča in bodočno«*7
— Tudi na to vprašanje vam ne morem odgovoriti. ve,n.
— Ker so čite vaše roke zame uganka, vam lahko samo •>®rlje 

da ne boete dolgo živel), imeli boste pa nenavadno bogato tiviJ7eie'
— Zadovoljna sem. Verjamem v vaše napovedi, v vaše 

vanje, tn to zelo rada Želim zubleščaU kot meteor, ki se n®nrJt(fK 
pojavi na nebu. Telim si moči In »lave, pa čeprav samo za p»! 
čas. Tudi to je več, kot bi se lahko nadejala. Hvala vam. * j*iJ 
Računajte na mojo vdanost. In sedaj, ko ste ml povedali v 
dovolite, da se vam oddolžim. .<>

(Dalje prihod'1/1
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